
lallíp iiM rai©  ünnepség

Végre elkészült a Ráday ut' 
eai kollégium és az április 
30-1 ünnepélyes megnyitó óta 
már birtokba is vették lakói. 
Az aivaíóiinaiepségen megje
lenítek a rekonstrukciót végző 
lengyel épííőmmikások és szak
mai vezetőik, jelen volt Ke- 
resztúry Sándor, a Művelődési 
Minisztérium főosztályvezető
je, és Csizmadia Ernő rektor 
vezetésével az egyetem kül
döttsége, valamint természete
sen á diákok, a kollégium 
leendő lakói.

Az egyetem nevében Csiz
madia Ernő rektor köszönte 
meg az új kollégiumot, majd 
Ker&szlúry Sándor mondta el 
ünnepélyes avató beszédét. Ez

után Razgonyi Attila, a diák
bizottság titkára vette át a hall
gatók nevében az új kollégiu
mot. A munkavégzők nevében 
Stefan Slabrawa, a BÜDOS- 
TAL—7 vezérigazgatója adta 
át az elkészült kollégiumot.

A rekonstrukció során vég
zett kiemelkedő munkájáért az 
egyetem emlékplakettel tün
tette ki: Bojarski Wiktor fő
építésvezetőt, Anikó Tóvári fő- 
építésvezető-helyettest, Szcr- 
szeniewski Stanislaw főépítás- 
vezető-helyettest, Sajdak Jó
zsef építészeti berendezés 
szerelőt, Ciuk Jerzy festő-má- 
zolót, Suma Zygmunt beton
vas szerelőt, Garbacz József 
épületgépész szerelőt, és Gacb 
Tadeusz villanyszerelőt.

.Centenáriumi
ünnepség

A Magyar Vöröskereszt 
megalakulásának 100. évfor
dulója alkalmából ünnepi tag
gyűlésre került sor május 7-én 
a tanácsteremben. Bikics Ist
ván üdvözölte a megjelente
ket. Majd .dr. Révi Eszter sza
valata köszöntötte az élet
mentőket. Ezután Harmat 
Zsigmond mondta el ünnepi 
beszédét. Ebben áttekintette 
a régmúlt korok humánus esz
méinek, önfeláldozó ápolóbri
gádjainak történetét, majd 
részletesebben szólt az élet
mentő eszme újkori kiválósá
gairól. Közülük is külön ki
emelte Kanizsai Dorottya, bá
ró Wesselényi Miklós, Kos
suth Zsuzsa és Károlyi Mi
hályié tevékenységét. A Nem
zeti Segély akció keretében a 
felszabad ülás után csaknem 
százezer árván maradt gyere
ket gondoztak az akkori akti
visták. 1948-ig háromszázezer 
magyar állampolgár támogat
ta a segélyakciókat. Az 1959-

ben tartott első kongresszuson 
indult útjára az önkéntes, té
rítés nélküli véradó mozga
lom.

Az 1977-ben megtartott V. 
kongresszus már megállapít
hatta, hogy a Vöröskereszt 
hazánkban társadalompolitikai 
tényezővé vált, önálló prog
rammal és sajátos módon ves.z 
részt a magyar nép életének 
szebbé, jobbá formálásában.

Az ünnepi beszéd után Bi
kics István és Harmat Zsig
mond centenáriumi jelvényt 
adott át. az egyetemi Vörös- 
kereszt-alapszer.vezet aktivis
táinak: Bak Zsófiának, Bö- 
löni Istvánnénak, Buda 
Györgynének, Cscmlca Évának, 
Fodor tmrénének, Gubcsi La
josáénak, Huszár Ernőnek, 
Karbuczky Károlynénak, Kiss 
Zsuzsának, Sipos Zoltánnak, 
Stefanovits Máriának, Varga 
Ferencnek és Vikár Tamás
nak.
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Budapesti KISZ-küldöttgyűlés

Megfontolt fontolva haladás
E SOROK GYAKRAN TÜ

RELMETLEN ÍRÓJA is ér
deklődéssel és elismeréssel 
hallgatta a budapesti KISZ- 
küldöttgyűlés előremutató vi
táját. A gyűlés határozatai 
még nem öltöttek végleges 
formát, addig is hadd számol
jak be saját, szubjektív be
nyomásaimról.

Az egésznapos tanácskozás 
vasárnap, május 10-én 
egyik legérdekesebb, de jel
lemző színfoltja az volt, ami
kor a szünetben kupaktaná
csot tartó középiskolás kül

döttek éles hangvételű levelet 
küldtek az elnökségnek, mely
ben megállapították, hogy a 
középiskolások véleménye lét
számukhoz és jelentőségükhöz 
képest nem kapott kellő súlyt 
a tanácskozáson. A levél ha
tására soron kívül szót adtak 
az aláíró újpesti szakközepes 
lánynak, aki határozott, át
gondolt szavakkal, papír se
gítsége nélkül foglalta össze 
nézeteiket a középiskolai 
KISZ-élet demokratizmusának 
hiányosságairól és más té
mákról.

A középiskolások vélemé
nyeire még visszatérek, de 
nem véletlenül emeltem ki 
ezt az epizódot. „A KISZ 
Központi Bizottsága kongresz- 
szusi levele elérte célját. ..  a 
felfokozott várakozást, a viták 
szaporodásának, éleződésének 
hajtóerejét az ifjúsági szövet
ség a mozgalom megújításá
ra, fejlesztésére fordíthatja” — 
állapítja meg a budapesti 
KISZ-bizottság összefoglalója. 
A megújítási szándékot bizo
nyítja a küldöttgyűlés állás- 
foglalása: „Vizsgáljuk meg a

KISZ-bizottságok munkájának 
a tagság által való hatéko
nyabb ellenőrzésének, felügye
letének ...  lehetőségét.’ En
nek és a jobb érdekintegrálás
nak is eszközeként „megyei, 
városi szinten is réteg- és 
funkcionális tanácsokat, illet
ve munkabizottságokat célsze
rű létrehozni” — hangsúlyoz
zák nagy nyomatékkai a kül
döttgyűlés dokumentumai.

AZ ÉRDEKKÉPVISELETI

(Folytatás a 2. oldalon)

i K e z d ő d n e !*  a  v iz s g á ik
A vizsgaidőszak szele már 

megcsapta a közgázosokat, 
megtörtént a vizsgaidőpontok 
egyeztetése, és lassan a fel
készülés is megkezdődik. Mi
lyen esélyekkel indulnak majd 
a különböző évfolyamok és 
karok? Melyik tanszék lesz az 
ügyeletes „vérengző” az idén? 
— fut át a gondolat a vizsga 
előtt álló diákon.

Az előképzettség 
sem előny

— A gyenge eredmények 
összefüggésben vannak az ok
tatás fő'problémájával, a'izal, 
hogy neon a gondolkodásra 
orientál — válaszolt a kérdés
re dr. Krafft Valter, a szá
mítástudományi osztály tudo
mányos munkatársa. — Bár a 
mostani félévben esti hallga
tókat oktatok, a megállapítá
sok azért általánosan érvé
nyesek.

Programozni: ez nem egy
szerűen a programnyelv for
mai szabályainak elsajátítását 
jelenti, hanem sokkal inkább 
a megoldások elképzelését — 
ez a nagyobb jelentőségű. Az 
oktatás feladata, hogy a rosz- 
szul beidegződött logikai mód
szereken változtassunk. Na
gyon fontos a megoldás me
netének átlátása; erre próbá

lom ösztönözni a hallgatói
mat, amikor a feladat megol
dását blokkdiagrammon veze
tem le, amely szándékos logi
kai hibát tartalmaz — mint
egy rávezetve e módszer fon
tosságára. A tapasztalat, saj
nos, az, hogy a zárthelyi meg
írásakor 40-ből már csak 1 
ember alkalmazza a megoldá
si séma felvázolását, a többi 
39 pedig nem, talán olyan 
meggondolásból, hogy ezzel 
időt takarít meg. Az előkép
zettség sem előny, a gondol
kodásmódon nem változtat. 
Pedig a gondolkodásmód alá 
kell rendelni a szabályrend
szereket! A problémamegoldá- 
si készséget, ahhoz való hoz
záállást kell kifejleszteni.

A vizsgarendszer is ezt az 
elvet követi: a „tervezési kész
séget” kéri számon, és a ki
sebb feladatoknál sem formai, 
hanem technikai részekre kér
dez rá.

Színvonalbeli változást az 
egyes évfolyamok között neim 
tapasztalok.

Viszont jelentős változást 
remélünk a két-három év 
múlva megvalósuló számító- 
gépes oktatástól, amely a tan
tervet is módosítja, és konk
rét (nem fiktív) programok 
lefuttatását teszik lehetővé. Ez 
várhatóan minőségbeli válto
zást fog hozni.

A statisztika tanszék jól be
vált vizsgáztatási módszere a 
részletesen programozott írás
beli forma, amely az egész 
tananyagot átfogóan és egyen
letes nehézségi szinten kéri 
számon. Kerékgyártó György- 
né és Köves Pál, a statisztika 
tanszék oktatói a záróvizsgák 
lebonyolításának és a vizsga
kollekció összeállításának ta
pasztalt szakértői. A statiszti
ka — ahogy elmondták — ré
gebben a nehéz, ma már kö
zepes erősségű tárgynak szá
mít, persze, kisebb színvonal
beli különbségek vannak az 
ipar, tanár ,.B” és tervgazd. 
szakosok javára. A komplex 
vizsgafeladatok, természetesen 
a véletlen hatásának kiszűré
sével biztosítják a tudásszint 
elbírálását. Vizsgarendbeli és 
tantervi változások az általá
nos statisztika oktatásában 
nem lesznek, a változás csu
pán az előadások és gyakorla
tok arányában következik be 
a jelenlegi 2:2 helyett 1:3 
lesz, így az évközi zárthelyi 
dolgozatokat a gyakorlat idő
pontjában írják majd a hall
gatók.

A statisztika-oktatásban, 
harmadéven, a jelenlegi alter
natív rendszer helyett egysé
ges tanterv kidolgozása van

folyamatban, a feltételrend
szer azonban nem változik.

Keményebb
fe lkész ,iiS csí ig é n y e l

A pg szigorlatokat, mint 
minden évben, tapasztalt, idő
sebb oktatók egységes köve
telményrendszere jellemzi — 
mondja dr. Koppány Mihály, 
a pg tanszék tanársegédje.

Az első évfolyam vizsga- 
rendszerében sem történt vál
tozás, módszertanában ez a 
félév hasonlít a korábbiak- 

! hoz. A tananyagról átfogó, el
lenőrző kérdések születtek, 
amelyek vizsgakérdésszerűen 
próbálják segíteni a hallgatók 
felkészülését. Az új könyv 
strukturális és tartalmi vál
tozása azt eredményezte, hogy 
a tananyag mennyisége zsú
foltabb a programozott tan
könyv anyagánál. Annak elle
nére, hogy oldalszám szerint 
r,övidebben van megírva, 
mégis nagyobb tananyagot je
lent, mint amennyi korábban 
egy félévre jutott. A kötelező 
irodalom új anyagokkal bő
vülve és felfrissülve nagyobb 
súllyal szerepel majd. E kettő 
összességében keményebb fel
készülést igényei a mostani 
elsősöktől.

Kovács A.

Tájékoztató hangzott el a 
felvételi vizsgák elüké szításá
ról május 11-én a rektori ta
nácsülésen. Egyetemünkre 
931-en jelentkeztek felvételre, 
közülük 524 nő a jelentkezők 
több mint 59 százaléka. 1981 
előtt érettségizett a jelentke
zők közül 239. A fizikai dol
gozók gyermekeinek száma 329, 
a jelentkezők 35 százaléka. A 
felvételizők között 4 SZET-es 
és 32 ÉSZET-es van.

Esti-levelező tagozatra 789- 
en jelentkeztek, közülük esti 
tagozatra 3S9-an, levelező ta
gozatra 410-en.

Másoddiploma megszerzésé

ra 9S3-an jelentkeztek, közü
lük ötéves tagozatra: 444-cn, 
esti tagozatra 219-en és levele
ző tagozatra 225-en. Három
éves képzésre jelentkezett 248 
felvételiző, mérnökközgazdász
képzésre pedig 271-en.

A fel vételi vizsga-időszak 
május 28-án, a közös matema
tikai írásbelivel kezdődik, 
majd június 24-én kerül sor 
délelőtt a pg- és délután 
a történelem írásbelire. Szóbe
li vizsgák lesznek június 29— 
39. és július 1—2—3-án. A fel
vételi csúcsbizottság július l i 
án ül össze. A felvételi bizott
ságok szervezése már folyik.

— L e z a jlo tta k  eg y e tem ü n k ö n  a 
K IS Z -v eze tő ség v álasz táso k . V issza
te k in tv e , h o g y a n  é r té k e li a  p á rt 
s ze re p é t a  K IS Z -v á la sz tá so k n á l?

— A KlSZ-vezetöségválasz- 
tásokra egész pártszervezetünk 
nagy gonddal Készült. Minden 
párttaggal megismertettük a 
KISZ KB kongresszusi levelét, 
az egyetemi KISZ-bizottság 
felkészülési tervét és a PVB 
határozatát a párttagok és 
-szervek feladatáról a KISZ- 
választásokkal kapcsolatban. 
Párttagjaink ezek alapján so
kat dolgoztak; rés:t vettek 
KISZ-alapszervezeti taggyűlé
seken, küldöttgyűléseken. Véle
ményezték a vezetőségek be
számolóit, javaslatokkal és ál
lásfoglalásokkal segítették a 
káderkiválasztást. Különösen 
sok feladat hárult a hallgatói 
párttagokra, a szaktanszékek 
pártcsoportjaira, és a párt- 
alapszervezetek vezetőségi tag
jaira. Az ő segítségük eredmé
nye is, hogy az elmúlt évtől 
eltérően most szervezettebbek 
voltak a KISZ-alapszervezeti 
választások és a szakküldött

gyűlések. Figyelmet érdem
lően dolgoztak az ipari kar 
kommunistái és a tanár
szakosokat segítő párttagok. 
A munka megérdemelt el
ismerése mellett szólni kell 
a hiányosságokról is. Több 
KISZ-alapszervezetben formá
lisan sem vitatták meg a kong
resszusi levelet, előkészületle
nül választottak vezetőségeket, 
esetenként úgy is. hogy a párt- 
szervezet képviselői nem is 
tudtak róla. A szakküldött
gyűléseken is tapasztaltuk, 
hogy vezetőségeink nem min
den esetben értékelték a szak
vezetőségek beszámolóit, nem 
kapcsolódtak be a küldöttek 
vitájába, s korábban gyengén 
dolgozó szaktitkárok megvá
lasztásához asszisztáltak. A 
PVB az alsóbb KISZ-szervek 
választásakor nem volt folya
matosan kapcsolatban a veze
tőségekkel, így menet közben 
nem léptünk fel elég eredmé
nyesen a tapasztalt hibák kor
rigálásáért.

— A z u tó b b i é v e k b e n  a K ISZ -

re  egy  á lta lán o s  m o z d u la tlan ság  
v o lt je llem ző . Ezt a  sze rv eze ten  
k ív ü lrő l és b e lü lrő l is b írá ltá k . Az 
u tó b b i h ó n a p o k  e se m é n y e i e r re  r á 
c á fo lta k . Az e lm o zd u lás i fo ly a 
m a tn a k  m ily en  á llo m á sa  vo lt az 
e g y e tem i K IS Z -k ü ld ö tté r tek e z le t?

— Az „általános mozdulat
lanság” a KISZ egyetemen kí
vüli munkájára sem lehet jel
lemző — bár erről részletes 
ismereteim nincsenek —, egye
temünk vonatkozásában pedig 
egyáltalán nem helytálló. 
Hogy csak néhány „mozgást” 
említsek: romlott a KISZ- 
alapszervezetek rnnkája (a 
kevés, kivételes jó kezdemé
nyezésektől eltekintve) gyen
gült a KISZ érdekképviseleti 
funkciója, csökkent a KISZ- 
bizottság tényleges hatása, az 
„új” szakvezetőségek valósá
gos irányító szerepe nem ala
kult ki, s végül: a KISZ-tag- 
ság jelentős része nem azono
sult szervezetével és ezzel 
együtt önmagával. Az igazi 
probléma tehát a mozgás irá
nyával, tendenciájával van.

Az utóbbi hónapok esemé
nyei talán hozzájárultak a 
fenti tendenciák megállapítá
sához és kedvező irányú folya
matok elindításához De hoz
zájárultak az ellentmondások 
élesebb megvilágításához is.

Az egyetemi küldöttértekez
let megmutatta, hogy jelentős

hallgatói rétegek elégelték 
meg az eddigi eredménytelen
séget, és a valóságos hibák 
kiküszöbölésére, a KlSZ-szer- 
vezet megújhodására szolgáló 
javaslatokat tettek. Mások a 
szervezeti formák, keretek 
megújításával kívánták fel
rázni a tehetetlenséget. Ki
sebbségben voltak, akik „elő
kelő idegenként” bíráltak, 
mintha az egészhez semmi kö
zük sem lenne. Voltak azon
ban néhányan olyanok is, 
akiknek az elégedetlensége a 
KISZ tagadásába torkollott és 
az érdekvédelem megszerve
zésének ürügyén a KISZ-től 
való elszakadásra törekedtek.

A küldöttértekezleten elfo
gadott program — vélemé
nyem szerint — jó alapot 
nyújt a kimozduláshoz. Vég
rehajtásában nagy szerepe le
het minden KISZ-tagnak, a 
KlSZ-bizottságnak, és sokol
dalúan támogatni kell a párt- 
szervezetnek, az oktatónak is. 
A KISZ-bizottság egyik fontos 
feladata, hogy azt minél szé
lesebb körben ismerjék meg 
a hallgatók, oktatók egyaránt.

— M ilyen v é lem én y t a la k íto tt ki 
a  K lS Z -k ü ld ö tté rtek ez Ie trő l az 
eg y etem i p á rtsze rv e z e t vezetése?

(Folytatás a 4. oldalon)

Selvéteti vizsgák elSkészitésérót

J ó  alap a kimozduláshoz”
Beszélgetés Szarvas Lászlóval a küldöttértekezlet után

M ozgalm as e sem én y ek  s z ín te re  v o lt az  e lm ú lt h e te k b en  e g y e te 
m ü n k . A  K IS Z -a lap sze rv ó ze ti v á la sz tá so k  a  B EFÖ T ta n á c s k o z á s a , de 
le g fő k é p p e n  az  eg y etem i k ü ld ö tté r te k e z le t , o ly an  p ro g ram o k  v o ltak , 
a m e ly ek e n  cse lek v ő én  k in y ilv á n íth a tta  p o litik u s  if jú sá g u n k  a z t  a  tö 
re k v é sé t, hogy  a  K IS Z -m o zg a lm at m e g ú jíts a . E zek rő l az  e sem én y ek rő l 
és a  K IS Z -fia ta lo k  ú j  p ro g ra m já ró l k é r tü k  az eg y etem i p á rtb iz o ttság  
t i tk á rá n a k , S za rv as  L ászló  e lv tá rs n a k  v é le m én y é t.
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P o rtré  e g y  h á z a s p á r r ó l
BérezelIy Johanna, egyete

münk idén végzett hallgatója 
április 4-e alkalmából Kiváló 
Ifjúsági Vezető érmet kapott 
négy és fél éves KISZ-mun- 
kája elismeréséül. Ez alka
lommal kerestem fel őt és 
férjét, Szilvásy Györgyöt, aki 
jelenleg IV. éves nemzetközi 
szakos hallgató és egyete
münk KISZ-szervezetének ak
tív vezető egyénisége.

— Milyen KISZ-munkát 
végeztetek az egyetemi évek 
alatt?

Johanna: — Elsőévesként 
jelentkeztem az építőtábori 
szakbizottságba, ahol az volt 
a feladatom, hogy a nyári 
építőtáborokba minél több 
embert toborozzak. Nyáron 
pedig Ádám Laci mellett ve
zettem a pécsi építőtábort. 
Másodévesen instruktor let
tem és csoportomban alap
szervezeti KISZ-titkár. Év vé
gén volt a kari vezetőségvá
lasztás, amibe én is bekerül
tem. A következő évben kari 
agit-prop. titkárrá választot
tak. IV. éves voltam, ami
kor megalakultak a szakon
kénti vezetőségek. Én külgaz- 
dos lévén a külgazdasági szak 
jelölő bizottságában dolgoztam, 
hiszen vészesen közelgett az 
államvizsgám és szülés előtt 
is álltam. De dolgoztam az 
egyetemi évek alatt a politi
kai képzési bizottságban, 
amely a politikai kutatócso
porttal együtt működött, Sán
dor Péternek a tudományos 
szocializmus tanszék oktatójá
nak vezetésével. Az én kuta
tási területem az alapszerve
zeti struktúraátalakítás volt.

Gyuri: — II. évesként én is 
alapszervezeti KISZ-titkár let
tem, majd áprilisban a kér. 
kar KISZ-titkárává választot
tak. Akkor bekerültem az 
egyetemi KISZ-bizottságba is. 
A szakvezetőségek megalaku
lásakor pedig a nemzetközi

szak KISZ-titkára lettem. Én 
is tagja vagyok a politikai 
képzési bizottságnak, ahol 
feladatom a KISZ-bizottság 
összetételének vizsgálata. Je
lenleg KISZ-bizottsági tag 
vagyok, tanulmányi és érdek- 
védelmi felelős.

— A társadalmi munka so
rán több közös területen- dol
goztatok együtt. Ez hozott 
össze benneteket?

Johanna: — Gyuri kari 
KISZ-titkár volt, én kari agit- 
prop.-titkár, amikor kari ve
zetőségi felkészítő tábort ren
deztünk Velencén. Itt kez
dődött . ..

— KISZ-munkátok folya
mán mi adta a legtöbb örö
möt?

Johanna: — Számomra ez 
funkciótól független volt. Ak
kor éreztem leginkább, hogy 
érdemes csinálni, amikor ér
deklődő emberek kerültek 
össze, akiket igazán vonzott 
a közösségi munka.

Gyuri: — Legjobban má
sodéves koromban éreztem 
magam, amikor Barcson a 
nemzetközi építőtábor vezető
jeként dolgoztam. Kari titkár 
voltam, és ekkor szereztem 
Népköztársasági tanulmányi 
ösztöndíjat. Persze az is nagy 
örömöt jelentett, amikor más
fél éve az egyetem megbízá
sából Bulgáriában jártam, az 
ottani Közgazdasági Egyetem 
és a mi egyetemünk közötti 
szerződéskötés ügyében. Ez év 
márciusában pedig Helsinkibe 
vezettem egyetemünk delegá
cióját KISZ-bizottsági tag
ként.

- Jelenleg viszont már annyi 
a munka az egyetemi KISZ- 
szervezetben, hogy azt sem 
tudom, mihez is fogjak előbb, 
és lényegesen megnőtt a fe
lelősségem is.

— Gondolom a KlSZ-mun- 
ka rengeteg időtöket foglalta 
le. Maradt azért idő a szak

mai felkészülésre, és netán 
szórakozásra is?

Johanna: — Tanulásra ke
vés időnk volt, ezért gyor
san, koncentráltan kellett ta
nulni. Vizsgaidőszakban pedig 
szünetelt az aktív KISZ-mun- 
ka. De hogy mennyire össze 
lehet egyeztetni a tanulást a 
társadalmi munkával, bizo
nyítja az is, hogy egy évig 
szakkollégista voltam, ahol a 
kutatási témám a „Munka 
szerinti elosztás a szocializ
musban” volt. Szakmailag a 
négy és fél év alatt a Terv- 
gazdasági Intézetben töltött 
két szakmai gyakorlat és a 
szakszemináriumom adta a 
legtöbbet. Szakszemináriumom 
témája a gazdaságosság mé
rése és ennek gyakorlati mód
szerei voltak. Tanulmányaim
ban érzelmileg a szakkollégi
um jelentette számomra a 
maximumot, mert nagy lelke
sedéssel dolgoztunk együtt.

A tanulás mellett persze a 
szórakozást sem hanyagoltuk 
el. Sokat jártunk moziba, 
színházba és sok egyetemi 
rendezvényen vettünk részt.

-— Milyen volt általában a 
tanulmányi eredményetek?

Johanna: — Többnyire 4,00 
körüli átlagot értem el. Tan
díjat sohasem kellett fizet
nem. Három nyelvből tettem 
nyelvvizsgát az egyetemi évek 
alatt.

Gyuri: — Harmadévesen
Népköztársasági ösztöndíjat 
kaptam. Idén első félévben 
jeles rendű voltam, a továb
biak nemsokára kiderülnek. ..

— Mi a tapasztalatotok az 
egyetemi KISZ-életről?

Johanna: — Sok mindenen 
kéne még javítani. Ez azért 
nehéz, mert néhány embernek 
kell nagy tömegeket cselek
vésre késztetni és hiába van 
néhány lelkes ember, az iga
zi eredmény az lenne, ha öt
száz ember megmozdulna. 
Hogy miért nem mozdultak

meg? Biztos, hogy oka ennek 
a nagyfokú passzivitás, amit 
oly sokszor tapasztaltam. Ügy 
éreztem, nem hiányzott nekik 
a közösség, és sajnálták az 
időt a KISZ-munkára. Talán 
egyes tanárok is hibásak, akik 
még csak nem is emlegették, 
hogy a KISZ keretében ezt 
vagy azt meg lehetne oldani.

Gyuri: — Véleményem sze
rint a tanulás, az oktatási 
feltételek alakításában való 
aktív hallgatói részvétel, a 
gyakorlati politizálás és az 
érdekvédelem egységét kéne 
megvalósítani. Mindehhez ké
ne egy olyan vezető, aki irá
nyít, és aki rávilágít arra, 
hogy ennek igenis értelme 
van. Nemcsak a KlSZ-veze- 
tésre gondolok, hanem a párt 
és állami vezetésre is. Na
gyon lényegesnek tartom a 
nyilvánosságot, hogy ne csak 
a KISZ-vezetők ismerjék a 
reformokat, hanem ez a 
„nagyközönség” számára is 
könnyen hozzáférhető legyen.

— Elkövetkező életetek so
rán bizonyára kívánjátok 
folytatni a megkezdett aktív 
mozgalmi munkát. Milyenek 
erre a kilátások?

Johanna: — Azt tudom, 
hogy a munkahelyemen is 
szeretnék majd aktív társa
dalmi munkát végezni, de 
konkrét elképzelésem még 
nincs, mert csak nagyon rö
vid ideig dolgoztam eddig a 
METALIMPEX külkereske
delmi vállalatnál, mert közbe
szólt a kisfiam, aki most egy
hónapos, és akivel egyelőre 
itthon maradok.

Gyuri: — Szeretnék to
vábbra is politikai vonalon 
dolgozni, változatlan intenzi
tással részt venni a politikai 
életben.

— A kitüntetéshez és a 
kisbabához szeretettel gratu
lálunk, és további sok sikert 
kívánunk!

Geszti Margit

Az ÜKKE KISZ-bizottság határozata 
a KISZ koordinációs fórum létrehozásáról és feladatköréről

Az 1981-es egyetemi KISZ- 
küldöttgyűlés erre vonatkozó 
határozata értelmében a KISZ 
koordinációs fóruma koordi
nációs és döntés-előkészítő fó
rum, mely megjeleníti és 
koordinálja a hallgatói cso
portok érdekeit, véleményeit, 
tevékenységét, és elvi jellegű 
tanácsokkal, ajánlásokkal, ja
vaslatokkal támogatja a 
KISZ-bizottság munkáját.

A koordinációs fórum részt
vevői, illetve a KlSZ-bizott- 
ság által ajánlott és elfoga
dott témákban és időpontok
ban összegyűlhet, megvitat
hatja a hallgatói közélet ak
tuális kérdéseit, koordinálhat
ja a tevékenységcentrumok 
működését, ajánlásokat, ja
vaslatokat dolgozhat ki, vé
leményeket és ellenvélemé
nyeket hozhat nyilvánosságra.

Ezekkel a kérdésekkel kap
csolatban a KISZ-bizottságon 
keresztül kérésekkel, javas
latokkal fordulhat az állami 
és pártvezetés, valamint a 
hallgatók felé.

A koordinációs fórum mun
kájáért, összehívásáért, poli
tikai orientációjáért hivatal
ból egy személyben felelős a 
KISZ-bizottság titkára. A fó
rum munkájának szervezése a 
KISZ-bizottság szervező tit
kárának feladata.

A koordinációs fórum első 
(és állandó) feladatai közé 
tartozzon a tömeges hallgatói 
tevékenységek és a tevékeny
ségcentrumok helyzetének ér
tékelése, azok segítése, az 
egymáshoz való viszonyok 
tisztázása, a tevékenységekről, 
problémákról való pontosabb,

erőteljesebb, egységesebb tá
jékoztatás megszervezése is.

A koordinációs fórum a 
KISZ-bizottság támogataásával 
biztosítsa saját tevékenységé
ről az alapos tájékoztatást.

A koordinációs fórum részt
vevői a következők legyenek:

— a kilenc szakvezetőség tit
kára,

— az I. évfolyam titkára,
— valamennyi folyamato

san, ténylegesen működő 
KISZ-szakbizottság vezetője, 
jelenleg: PKB, SG, instruktori,

— valamennyi KlSZ-mun- 
kabizottság szervezője, jelen
leg HKR, oktatási reform, szo
ciális, diákparlament, BE
FŰT,

— az AIESEC helyt bizott
ság vezetője,

— a KISZ kollégiumi fele
lőse,

— a szakkollégiumok DB- 
titkárai, jelenleg 2,

— a Közgáz Klub erre a 
célra választott diákképvise
lője,

— a Klub Közlöny felelős 
szerkesztője,

— a Közgazdász erre a cél
ra választott diákképviselője,

— a 3 diák egyetemi ta
nácstag,

— a 3 kar HPCS képvise
lője (karonként 1—1 bizalmi),

— az oktatói KISZ-titkár,
— a KISZ-bizottság eddig 

fel nem sorolt tagjai (jelenleg 
6),

A KISZ-bizottság a koordi
nációs fórum első összejöve
telének időpontját május 14., 
csütörtök, 16 órában határoz
ta meg.

KISZ-bizottság

KISZ-bizottsági ülés

Instruktorokról, küldöttgyűlésről, új fórnmnnkról
Az április 29-i KlSZ-bizott- 

sági ülésről szeretnénk tudó
sítani az egyetem szélesebb 
közvéleményét. Ügy véljük, 
hogy a megvitatásra került 
napirendi pontok ezt megér
demlik.

Elsőként a jövő évi instruk
torok vezetői számoltak be a 
felkészülésről, valamint arról, 
hogy milyen gondok merül
tek fel, s hogyan kívánják 
továbbfejleszteni az instruk
tori munkát. Ügy látják, hogy 
kívánatos lenne az eddigi ha
gyományos egy csoport, egy 
instruktor rendszeren változ
tatni, egyrészt ne csak egy 
instruktor patronáljon egy 
csoportot, másrészt más 
irányból is jobban keressék 
meg, segítsék az egyetemi 
élettel ismerkedő elsősöket, 
Igv a szakkollégiumok, vala
mint az egyetemen működő 
másodlagos közösségek. Saj

nos azonban mérsékelt az ér
deklődés az- instruktori mun
ka iránt, és még nagyobb 
probléma a folytonosság hiá
nya, minden évfolyam in
struktorainak élőiről kell 
mindent kezdeni.

Mint kiderült, minden jó 
szándék ellenére eleve rossz 
feltételek között kezdik mun
kájukat, mivel az őszi mező- 
gazdasági munkán (egyben gó
lyatábor) az állami és KISZ- 
felelősök közötti kellő együtt
működés hiányában, az a 
helyzet állt elő, hogy az első
söknek két helyre kell men
niük, miközben az egyik tá
bort egy másik iskola diák
jaival kell megosztaniuk.

Ezután Szarvas László elv
társ, egyetemünk párttitkára 
tájékoztatta a résztvevőket a 
párt vb legutóbbi üléséről. A 
tájékoztatóban jelentős súlyt 
kapott a KISZ-küldöttgyűlés

tanulságainak ismertetése, és 
az ezzel kapcsolatos vb-állás- 
foglalás.

(A küldöttgyűlés és KISZ- 
szervezetünk pártértékelésé
ről bővebben Szarvas elvtárs 
nyilatkozatában olvashatunk. 
A szerk.)

Válaszában Ádám László 
úgy látta, hog- a párt vb-ál- 
lásfoglalás a KlSZ-bizottság- 
tól globális stratégia megfo
galmazását kívánná meg, mely 
biztosítaná a feladatok meg
fogalmazását s ezeknek az 
egyetemi nyilvánosság elé 
tárását. Ennek a bonyolult 
feladatnak a végrehajtásához 
kérte a párt rendszeres támo
gatását.

Harmadik napirendi pont
ként B. Kiss Tamás agit
prop. titkár terjesztette elő 
javaslatát a küldöttgyűlés ha
tározata alapján a létrehozan
dó koordinációs tanácsról. Ezt

heves vita követte, melynek 
eredményeként az előterjesz
tett szövegben több módosí
tást eszközöltek. Végül is a 
módosított tervezet az előter
jesztő ellenszavazatával elfo
gadásra került. A szerv elne
vezése a KISZ szervezeti sza
bályzatával összhangban ko
ordinációs fórum lett, tanács
kozási jelleggel fogja május 
14-én megkezdeni munkáját. 
A fórum munkájának szer
vezésével Kovács Máriát, a 
KISZ-bizottság szervező titká
rát bízták meg, majd a fó
rum összetételéről is döntöt
tek.

Befejezésül, a negyedik na
pirendi pontként a KISZ-bi- 
zottságon belüli munkameg
osztás megbeszélésére került 
sor.

Győrbiró Károly— 
Türei Sándor

(Folytatás az 1. oldalról)

TEVÉKENYSÉG javításával a 
dokumentumok jócskán fog
lalkoznak :

„Szövetségünk intenzíven 
fejlessze tovább érdekképvise
leti, érdekvédelmi munkáját, 
annak hatékonyságát, nyíltsá
gát ... A konfliktusok válla
lásával is 'küizdjön a jogos 
érdekek érvényesítéséért. Min
den érintettnek adjon tájékoz
tatást érdekképviseleti mun
kájának eredményeiről, ku
darcairól is” — határozzák 
meg a feladatot. „Az érdekek 
között határozottan rangsorol
junk, a többség érdekeinek 
érvényesítése mellett azonban 
fordítsunk nagyobb gondot a 
kisebbség érdekvédelmére is.” 
A munkások valódi érdekvé
delmi törekvéseiről leghatá
rozottabban az Egyesült Izzó
ban dolgozó küldött szólt.

Az érdekvédelmen belül a 
hozzászólók — mindenekelőtt 
Maróthy és Fejti elvtársak — 
talán túlzottan a szociális ér
dekvédelmet, azon belül is a 
lakáskérdésre vonatkozó bősé
ges, bár kellően még meg nem 
vitatott javaslathalmazt állí
tották előtérbe, és szerintem 
viszonylag kevés szót veszte
gettek például az üzemi, mun
kahelyi demokrácia fejleszté
séből adódó feladatokra. Ezek
re egy kutatóintézeti dolgozó 
élezte ki mondandóját.

Ida kívánkozik a KISZ KB 
első titkárának keserű meg
jegyzése: elvárják a KI3Z- 
től, hogy legyen fiatalos és 
kezdeményező, de ha a KISZ 
néha komolyan veszi ezeket 
az elvárásokat, akkor visszaha. 
tásként esetenként faramuci 
dolgok történnek.

Szimpatikus volt a fiatal 
iparművészek és a szabadfog
lalkozású előadóművészek ér
dekeiért felelősen szól emelő és 
vállalásaikat is ismertető két 
hozzászóló határozottsága.

A FIATAL ÉRTELMISÉG 
egzisztenciális gondjait jó né
hány hozzászóló kimerítően 
részletezte, remélhetőleg az 
országos fórumokon a KISZ 
KB képviselői harcosan fel
lépnek majd megoldásuk ér
dekében.

A KÖZÉPISKOLÁSOK kép
viselői léptek fel talán a, leg- 
lényegretörőbben. A József 
Attila Gimnázium KlSZ-titká- 
ra idézte a dokumentumok 
rájuk vonatkozó szerény pasz- 
szusait, majd leszögezte, hogy 
azok nem érintik valódi prob
lémáikat. Az oktatási rendszer 
elavultságával kapcsolatban 
tett javaslatokat, és kérte, 
hogy vegyék figyelembe vé
leményüket a régóta esedékes 
átfogó reform kialakításában. 
Mondvacsinált vállalások he
lyett diáktársai nevében a ko
moly gazdasági-társadalmi 
problémák megoldásának se
gítségét ajánlotta fel konkrét 
példákkal, és a középiskolai 
KISZ-szervezetek kicsiny moz
gásterére figyelmeztetve az 
alsóbb szintek nagyobb önál
lóságát javasolta kialakítani.

A már említett rámenős új
pesti diáklány tanulmányi 
problémák felvillantása mel
lett a hagyományos, túlhie- 
rarchizált tanár—diák viszony 
okozta nehézségeket elemezte. 
Az ő felszólalását fogadta a 
legnagvobb tans és elismerés.

AZ EGYETEMISTÁK ÉS A 
FŐISKOLÁSOK véleményét 
három fiatal próbálta össze
foglalni. Közülük az első a 
BEFÖT-re tett homályos uta
lások és a tanárvéleményezé
sek megpedzése mellett ki
mondottan összeszedetten, ter
jengős és zavaros hozzászólá
sával nem emelte rétege te

kintélyét. Sok egyéb mellett 
azon háborgott, hogy a 313 
küldött miért nem viseli büsz
kén mellén 327 KlSZ-kitünte- 
tését, miért nincs azoknak na
gyobb becsülete.

Annál lényegretörőbb volt 
a másik két egyetemi küldött 
hozzászólása. Bulla Miklós, a 
BME volt KISZ-titkára és 
Horváth Attila, az ELTE 
küldötte jól foglalták ösz- 
sze a BEFŰT, illetve a 
nagyon felelős, ugyanak
kor nagyon radikális BME- 
küldöttértekezlet véleményét, 
összefoglalták problémáinkat, 
és nem csupán szociális kíván
ságainkat. Horváth Attila kér
te rövid távon a rétegtanácsko
zások rendszeresítését, hosszú 
távon pedig az egyetemi 
KISZ-bizottság mellett létre
hozandó Universitas kerületi 
jogú KISZ-bizottság révén. A 
küldöttgyűlés határozatainak 
haladéktalan végrehajtására 
szólított fel.

VOLTAK NEGATÍVUMAI
IS a tanácskozásnak. Néhány 
küldött unalmas, KlSZ-zsar- 
gpnban előadott szokványos 
felszólalása nyomán joggal je
gyezhette meg az egyik felszó
laló, hogy néhány hozzászólás 
nem igazolja a mozgalom 
megifjodását. Hasonlóan szo
morúan tapasztaltam, hogy a 
főiskolások kéréseiből a fel
szólaló vezetők az ösztöndíj 
kérdését emelték ki leginkább, 
és hosszasan, de konkrétumok 
nélkül utaltak hamaros fel
emelésükre. Szerintem ez a jó 
esetben egy-kétszáz forint, a 
családi költségvetés 1—4 száza
lékos bevételi gyarapodása 
fontos, de távolról sem legfon
tosabb célunk. Szerencsére 
Maróthy elvtárs utalt arra is, 
hogy sajnos az egyetemi köz
élet mozgástere szűk, a de
mokrácia fejlesztésében le
maradtunk ezen a területen.

Maróthy László elvtárs. 
nak azt a negatív cél
meghatározását nem tartom 
eléggé mozgósító erejű
nek, amely az értelmiségünk 
körében terjedő, általa csak 
homályosan körülírt ellenséges 
eszmék elleni harcra szólított 
fel. Jogosnak tűnik a kérdés, 
hogy miért és hogyan harcol
junk az ellen, amit egyáltalán 
nem, vagy csak kósza hírekből 
ismerünk.

Elnézést a néhány negatí
vum kiemeléséért, hiszen — 
ahogy ez talán a cikkből is ki
tűnik —, a küldöttgyűlés ösz- 
szességében több lépést haladt 
előre a megújulás útján. E 
haladás nem megiramodás, 
csupán egészséges fontolva ha
ladás, azonban ez átgondoltan, 
megfontoltan indult viszon
tagságos útjára.

Az egyik küldött, miután 
örömmel üdvözölte a küldött- 
gyűlés példásan előremutató 
határozattervezetét és vitáját, 
óvatosan arra intett, hogy úgy 
cselekedjünk és vigyázzunk, 
nehogy öt év múlva újra 
ugyanezeket a gondolatokat 
kelljen felvázolnunk.

Én is ezzel búcsúzom, és a 
levél-összefoglaló eav gondo
latával: „ ...a  viták hajtó
erejét . . .  a szövetség a moz
galom megújítására, fejleszté
sére fordíthatja. Ennek felté
tele, hogy a fiatalok elvárá
sainak megfelelő kongresszu
si határozat szülessen, mely
nek megvalósításához hala
déktalanul, a korábbinál na
gyobb hatékonysággal kezd
jen hozzá szövetségünk.”

B. Kiss
A KISZ-kongresszuson a

Közgazdasági Egyetem KISZ- 
tagjait Bedő Anna, Sándor 
Péter és Szilvásy György fog
ja képviselni.

A menzán

Na, végre van egy kis szusszanás — mondják a lányok az 
ebédhez ülve. S miközben falatoznak, a barátnői kapcsolato
kat is ápolják

Fotó: Korpics Mirko
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Estis nyuszik pár dúc körül Fotó Fáth Péter

Ä  h a l l g a t ó i  j o g á l l á s r ó l
Az utóbbi időben több fó

rumon hallhattunk a hallga
tói jogállásról, szociális hely
zetről, a változtatás szüksé
gességéről.

Visszatérő gondolat volt, 
hogy az egyetemen eltöltött 
éveket fogadják el munkavi
szonynak. (Utaltak a katona
ságra, illetve a szakmunkás
tanulókra.) Emellett többen 
is szót emeltek azért, hogy az 
egyetemisták is részesüljenek 
olyan anyagi juttatásban, ami
ből el tudják magukat tarta
ni. Pregnáns megfogalmazása 
volt ennek az az egyébként 
nem teljesen komoly „javas
lat”, hogy vagy az, ifjú szak
munkásokat is sorolják hat 
kategóriába a szülők jövedel
mi helyzete szerint, vagy az 
egyetemisták is részesüljenek 
teljesítmény szerinti jövede
lemben.

Továbbgondolásra  
csáb ító  e lk ép ze lések

Ha az egyetemi tanulmá
nyok ideje munka’Äszbriyhak 
számítana, az előnyt jelentene 
nemcsak a pályakezdés évei
ben, hanem már az egyetem 
alatt is (a gyes a munkavi
szonyhoz van kötve). A meg
valósítás anyagi következmé
nyeit nem mértük fel, de fel
tehetően a két javaslat közül 
ez a könnyebben megvalósít
ható. A jogszabályok szerint a 
katonai szolgálat és a gyes 
idejét a munkaviszonyba be 
kell számítani olyan megfon
tolásból, hogy a munkából 
való távoliét ezen formái a 
társadalom érdekeit szolgál
ják. A felsőoktatás, a felső
fokú szakemberképzés szintén 
társadalmi szükségleteket elé
gít ki. (Ezért is járul hozzá az 
állam a költségekhez.) Bizo
nyos számú embert ki kell 
képezni, s amíg a „kiválasz
tottak” tanulmányaikat foly
tatják, nincs munkaviszonyuk. 
Ez rájuk (mint egyénekre) 
hátrányos következményekkel 
jár. (Nyugdíj, fizetett szabad
ság, táppénz.)

Véleményünk szerint a 
hallgatók számára (s maj
dan értelmiségiként) legalább 
ilyen fontos kérdés, hogy a 
jogviszony mellett a társada
lom miként ismeri el a felső
fokú képzettséget. Ezért sze
retnénk itt felvázolni a beve
zetőben említett javaslat he
lyett egy indulatoktól kevésbé 
fűtöttet.

Felsőfokú tanulmányokra 
azért kerül sor, hogy az em
ber (a társadalmi munkaimeg
osztás igényei szerint) olyan 
ismeretekre tegyen szert, 
olyan képességeket sajátítson 
el, melynek megszerzése után 
bonyolultabb és nagyobb ter
melőerejű munka végzésére 
lesz képes. A munka termelő
erejének növekedése önmagá
ban a munka használatiérték
termelő erejét növeli, vagyis 
az előállított használati érték 
mennyisége nő. A munka bo
nyolultságának növekedése 
pedig önmagában a munka 
értéktermelő erejét növeli, 
vagyis az előállított áru érté
ke nő.

A társadalom azonban a 
termékeket az azok újraelő
állításához szükséges munka
mennyiségnek megfelelően új
ra értékeld és eszerint java
dalmazza. Vagyis a társada
lom azonos használati értékű 
termékeket azonos értékűnek

számít, értük azonos ellenér
téket fizet.

A magasabb k ép zettségű  ember
ugyanannyi idő alatt ugyan
akkora munkaintenzitással, 
bonyolultabb munkával és 
munkájának nagyobb termelő
erejével több használati érté
ket hoz létre, mint alacso
nyabb képzettségű társa. Fel
tételezhetjük, hogy a felsőfo
kú szakismerettel rendelkezők 
és az ilyen ismerettel nem 
rendelkezők munkájának bo
nyolultsági fokában kisebb a 
különbség, mint munkájuk 
termelőerejében. (Ellenkező 
esetben az ilyen képzés értel
metlen volna, hiszen azonos 
használatiérték-mennyiséget 

nagyobb munkával tudnának 
előlállítani.) Ez külön, érték- 
többlet.

A nagyobb eredményt köz
vetlenül munkája nagyobb 
termelőereje okozta, hrzen ez 
tette lehetővé több használati 
érték előállítását. Ehhez vi
szont szükséges- volt, hogy 
munkája bonyolultabbá vál
jon. Ennek azonban ©z a cél
tudatos erőkifejtés a feltétele, 
ami a bonyolultabb munka 
végzéséhez szükséges képesség 
megszerzéséhez elengedhetet
len. Tehát a magasabb kép
zettségű ember többletered
ményt hoz létre, ugyanakkor 
azonban ehhez tanulásra van 
szüksége.

Ez költségekkel jár. A több
let a költségviselők, a jelen
legi munka (tanulás) és a jö
vőbeni munka (a termék elő
állítása) között oszlik meg. 
(Logikailag a többletnek ezek 
összegénél többnek kell len
nie.) Ezeket a költségeket és 
munkákat a társadalom akkor 
ismeri el társadalmilag szük
ségesként. amikor a létreho
zott többletérték realizálódott.

A tudás elsajátítása (a te
vékenység maga) nem hoz lét
re eredményt a társadalom 
javára. A képzés ideje alatt 
megszerzett képességeket a 
társadalom akkor ismerheti el 
szükségesnek, amikor ezek 
felhasználásával többletérték 
jön létre és realizálódik.

A kiképzési költs ékeket a 
társadalom (állaim) fedezi oly 
módon, hogy a később létre
hozandó többletérték általa 
szükségesnek vélt részét meg
előlegezi s erre a célra for
dítja.

A tanulási idő alatt felme
rülő egyéni, létfenntartási

k ö ltség ek et je le n le g  n agyrészt 
a szü lök  v ise lik .

Ez szerintünk, amellett hogy 
logikailag is indokolatlan, tár
sadalmilag is és az egyén szá
mára is káros. Hiszen így az, 
hogy kiből lehet egyetemista 
(vagvis a későbbiekben ki 
tölthet be a társadalmi mun
kamegosztásban „előkelőbb” 
pozíciót) jelentős mértékben 
a család anyagi helyzetétől, 
értékítéletétől függ. Nyilván
való ennek társadalmi esély
egyenlőtlenségeket újraterme
lő, mobilitást gátló hatása. 
Szintén káros, hogy az egye
temista nem kereső, hanem 
eltartott. Társadalmi és önér
tékelése is deformálódik, tár
sadalomba való beilleszkedése 
konfliktusosabbá és elhúzódó- 
vá válik.

Ezért célszerű lenne, ha a 
társadalom a többletértéknek 
ezt a részét is megelőlegezné,

vagyis az egyetemista már ta
nulmányi ideje alatt önálló 
egziesztenciát teremthetne. Ez 
két eltérő logikájú formában, 
illetve azok valamilyen kom
binációjában valósulhatna 
meg.

1. Az egyetemisták valkmi- 
lyen elosztási elv szerint fi
zetést kapnának. Ez esetben 
az eredmény létrehozásakor 
ezt az összeget már nem kap
hatnák meg. Vagyis mostani 
életkörülményeik függetle
nednének attól, hogy a jövő
ben milyen eredményt (mek
kora többletet) fognak létre
hozni. Ez nem ösztönözné ar
ra, hogy a tudást a köz ja
vára használják fel. Ennek a 
formának további problema
tikus vonásairól lejjebb még 
írunk.

2. A hallgató létfenntartási 
költségei fedezésére (esetleg 
felső korláttal) tetszése sze
rinti összegű hosszú lejáratú 
hitelt vehetne fel majdani jö
vedelmének arra a részére, 
amivel a társadalom átlagos
nál nagyobb teljesítményét el
ismeri. Következésiképpen tör
leszteni is csak az átlag fe
letti részből lehetne. így a 
hallgató érdekeltté válna ab
ban, hogy a jövőben minél 
nagyobb társadalmi többletjö
vedelmet állítson elő. Vagyis 
ez arra ösztönözné, hogy je
lenlegi tevékenységét aszerint 
orientálja, hogy jelenleg mit 
vél olyan tevékenységnek, 
mellyel a jövőben többlet jö-z 
vedelmet tud elérni. Ha rosz- 
szul tervez, ezt s-aját felelős
ségére teszi, s annak anyagi 
következményeit is ő viseli.

A jelenlegi rendszerben a 
tényleges jövedelmek nem 
mérhetők fel kellő pontosság
gal. Kérdéses az is, hogy az 
ezen alapuló támogatások 
mennyire érik el céljukat. 
Valószínű, hogy itt újabb 
szempontok bevezetésével (a 
j ö vedelemibeVallás bonyolítá
sával) sem leszünk okosabbak. 
A szociális támogatások ösz- 
szegét pedig el lehetne oszta
ni a hallgatók teljesítménye 
szerint is.

Néhány szót

a hallgató i te ljesítm én y  
m e g íté lé sér ő l

és méréséről. Nincs semmilyen 
biztosíték arra, hogy aki ma 
jobban megfelel az egyetem 
által támasztott követelmé
nyeknek, az a jövőben is va
lóban jobban fog hozzájárulni 
a társadalom gazdagodásához. 
Kétséges, hogy az egyetem ál
tal támasztott követelmények 
mennyire szolgálják a társa
dalom igényeinek való jobb 
megfelelést, hogy a valóban 
szükséges képességek kifej
lesztésére helyezik-e a hang
súlyt. Végül, véleményünk 
szerint,- a tudás értéke az 
egyetemi évek alatt megfele
lő mérce miatt megmérhetet
len, a tanulmányi eredmények 
legfeljebb csak orientálhatnak.

Sajnos, az elmúlt időszak
ban csak olyan, áthidaló meg
oldásokkal találkozhattunk, 
amelyek inkább a szülői sze
retet, a családi összetartás ere
jét próbálták intézményesíte
ni (ifjúsági takarékbetét, élet- 
biztosítás egyes formái, a még 
csak tervezett „ tégla j egy ”- 
rendszer), s ezáltal a család
tól való anyagi függés idejét 
meghosszabbítani.
Rudolf Zsuzsa—Türel Sándor

A szervezetkütatás
)í JASOK.
m ó d s z e r e i

Az id é n  R u d as  L á sz ló -d íja t k a 
p o tt B a la to n  K á ro ly  és D obák 
M iklós „M en n y iség i és  m inőség i 
m ó d sze re it az e m p ir ik u s  s ze rv e 
z e tk u ta tá s b a n ”  c ím ű  ta n u lm á n y a . 
M in d k e tten  az ip a r i  ü zem sze rv e 
zés  ta n sz é k  fia ta l o k ta tó i.

— H o g y an  k e zd ő d ö tt k u ta tó i-o k 
ta tó i p á ly a fu tá so to k  a  ta n sz é 
k en ?

Balaton Károly: — Az egye
tem elvégzése után letöltöttem 
a szerződésben vállalt három 
évet Szombathelyen a Sava- 
riánál. Tulajdonképpen nem 
volt ez rossz, de a munkám 
egyhangúsága alapján mégis 
kialakult bennem, hogy szí
vesen jönnék vissza a szer
vezés tanszékre. Akkoriban itt 
személyi átrendeződések is 
voltak, lett egy tanársegédi 
állás, így kerültem ide. De 
ehhez véletlenek szerencsés so
rozata kellett.

Bobák Miklós: — Az én ese
tem szintén nem túl gyakori. 
Egy TDK-dolgozat alapján 
kaptam lehetőséget, hogy hall
gatóként bekapcsolódjak a 
Taurusnál végzett kutatási 
munkába. Akkor az ott meg
szerezhető vállalati tapasztalat 
vonzott és az a pénz sem jött 
rosszul, amit így kerestem. E 
munka során gondoltam ké
sőbb arra, hogy jó lenne itt 
maradni. Hetvenkilencben az 
egyetem három rendkívüli gya
kornoki státust kanott, ezek 
betöltésénél oreferálták a szer
vezés tanszéket, így lettem 
gyakornok.

— H o g y an  a la k u lt k i  k e ttő tö k  
közös k u ta tá sa ?

Bobák Miklós: — Az 1977—
78-ban bekövetkezett személyi 
változások egyben új koncep
ciót is jelentettek; azt, hogy

a szervezési munkafolyama
tok részei helyett a szerveze
tek kutatása lett a fő témánk. 
Az ilyesmi mindenhol a vi
lágon csapatmunka, hisz a 
szociológiától a matematikai 
módszerekig terjedő alapos tu
dást az „egyszemélyes kutató- 
intézetek” nem tudják bizto
sítani. Karcsival szerencsés volt 
az egymásra találásunk. Ö ko
moly vállalati tapasztalattal 
rendelkezik, én meg nép- 
gazdterves voltaim, így va
lamivel több matematikai, 
módszertani ismeretem van. 
Ö angolul tud, én németül, 
így ketten «fel tudjuk dolgozni 
a nyugati szakirodalmat, ez 
is nagy előny. És persze, a 
munkán kívül is jó barátok 
vagyunk. Az első közös mun
kánk 1978—79-ben egy jegy
zetrész megírása volt.

— A  s za k iro d a lo m  o lv a sá sán á l, 
v ag y  s zá m ítá s i ré s z e k n é l, jó l el 
tu d o m  k é p ze ln i k e ttő tö k  n r r n k a -  
m e g o sz tá sá t. De h o g y a n  le h e t k e t 
te n  eg y  ta n u lm á n y t írn i?

Balaton Károly: — A vázla
tot mindig együtt írjuk, a töb
bit pedig fejezetenként, té
mánként egyikünk, vagy a 
másikunk veti papírra, aztán 
összedolgozzuk.

— M iben  fo g la ln á d  össze a  R u 
d a s  L ászló  p á ly á z a tra  b ead o tt do l
g o za to to k  ta r ta lm á t?

Balaton Károly: — Ahhoz, 
hogy a szervezeteket, a válla
latokat fejleszteni tudjuk, meg
felelő ismeretekkel kell ren
delkeznünk jelenlegi működé
sükről, felépítésükről. A ta
nulmányunk azzal foglalkozik, 
hogy a szervezetek vizsgála
tára milyen viszonylag egzakt 
módszerek alkalmazhatók.

Használhatók összehasonlító 
szervezetslemzási eljárások, 
amelyek sokváltozós matema
tikai, statisztikai módszerekre 
épülnek, de a mennyiségi 
módszerek korlátáival mindig 
tisztában kell lenni. Ezek 
mellett ajánlatos a kvalitatív 
módszereket is alkalmazni, il
letve e kettő kombinációjával, 
a vizsgálatok többszöri meg
ismétlésével adódik valós kép. 
Munkánk egy hosszabb kuta
tás része, de részeredményeink 
már vannak, A tanszék 1979- 
bsn bekapcsolódott az MSZMP 
K3 nagyvállalati munkabizott
ságába. Ennek keretében rit
ka alkalmunk nyílik hatvan 
nagyvállalatnál egészen rész
letes vizsgálatokat végezni, 
ahol e módszereiket is alkal
mazzuk. Az eredmények fel
dolgozása még tart.

— M ik o r tu d n a k  a  h a llg a tó k  Is 
m e g ism erk ed n i e zek k e l a  m ó d sze 
re k k e l?

Babák Miklós: — Amiről itt
szó volt, azt alternatív tárgy 
keretében már oktatjuk is. 
Egészen ritka dolog itt az 
egyetemen, hogy egy kutatási 
anyagot ebben a fázisban már 
oktatunk is, de szerintem min
denképpen hasznos és érdekes 
kísérlet. Vannak már diplo
mamunkák is ebből a téma
körből. A végzés után ezek 
az ismeretek tágítják a lehet
séges alkalmazható módszerek 
körét. Főleg azok tudják majd 
egy-egv munkacsoportban fel
használni, akik középirányítő 
szervnél, vagy nagyvállalatnál 
helyezkednek el.

— T o v áb b i m u n k á to k h o z  so k  si
k e r t  k ív á n u n k !

mg

B ö i f t ö i t  a z  e g y e t e m i  Se e í é g s

es f i a i i f j a f é t
„A számítástechnikai okta

tás rendezésére, a szakokta
tásban való alkalmazására, az 
egyetemi adminisztrációban 
történő esetleges hasznosítá
sára bizottságot kell létre
hozni” — határozta el az 
egyetem rektori tanácsa 1989. 
szeptember 8-án. A bizottság 
vezetésével Dobrovits Iván rek- 
tórhelyettest bízta meg. Ko
moly előkészítő munka után 
most az egyetemi tanács asz
talára tette elképzelését a bi
zottság.

Noha korábban is történt 
több nekirugaszkodás a szá
mítástechnika alkalmazására, 
de mindig megbukott. Többek 
között, mert az oktatók nem 
voltak eléig érettek az alkal
mazására — mondta Dobro
vits elvtárs előterjesztésében. 
Volt egy TV láncunk is, amit 
el kellett adni, mert az okta
tási háttér nem volt biztosít
va, módszerünk nem volt hoz
zá. Azóta a helyzet egészen 
más, mert nagyon sok tan
szék komolyan hozzálátott a 
számítástechnika alkalmazásá
hoz, az ezzel kapcsolatos kész
ség és tudás fejlesztéséhez. 
Mind emelett változatlan fel
adat a tanszékeken ezt a tö
rekvést tovább erősíteni. Er
re annál is inkább szükség 
van, mert a diákok a közép
iskolából számítástechnikai 
készséggel és ismeretekkel jön
nek az egyetemre és az okta
tók felkészületlensége egyre 
inkább és a jövőben növekvő 
mértékben komoly problémát 
jelenthet.

Folyik az egyetemi rekonst
rukció és ezt úgy is kell ér
teni, hogy ezzel megváltoznak 
az oktatás feltételei is. A több 
mint egy milliárdos befekte
tés egyúttal azt is jelenti, 
hogy a számítástechnikai ok
tatást, a hallgatók gép közei
be engedését meg kell oldani.

A bizottság által előterjesz
tett elvi anyag megpróbál se
gítséget nyújtani ahhoz az 
általános törekvéshez, amely 
a tanszékek körében már 
megindult a külső szervektől 
való gépkapacitás szerzés ér
dekében. Terv szerint 1983- 
ban a Zsil utcai épületbe te
lepülnek át mindazok a tan
székek, amelyek az oktatá
sukba bekapcsolják a számí
tástechnikát.

„Képzésünk csak akkor kor
szerű, ha mind a hallgatók, 
mind az oktatók a számítás- 
technikát állandó eszközként, 
magától értetődő természetes
séggel használják fel" — ál
lapította meg a bizottság ál

tal összeállított anyag. Éppen 
ezért nagy hangsúlyt kap ben
ne az, hogy „milyen számítás- 
technikai eszközöket, milyen 
struktúrába bocsássunk a fel
használók rendelkezésére no
ha a munka lényege: „az ok
tatási módszerek felülvizsgá
lata és a számítástechnika be
építése az oktatási anyagba.”

Ily formán a számítástech
nikai oktatás technikai» esz
közzé is vált.

Az egyetemi tanács azt az 
alternatívát választotta az elő
terjesztésből, amely a kisgé
pek beszerzését tűzte ki célul.

„Bármennyire formai, mel
lékes és technikai problémá
nak tűnik, a számítástechnika 
alkalmazását végül is az dönti 
el, hogy a hallgató leülhet-e 
egy display elé és a gépen 
egy-két óra alatt játszva 
tudja-e megírni programját, 
vagy pedig a programírás 
„dolgozatírássá” válik, ame
lyet félévenként kétszer mint 
szükséges rosszat végez el. 
Minden egyéb ennek a tech
nikai kérdésnek a konzekven
ciája. Ha oktatónak és hall
gatónak a gyakorlás által vé
révé válik a gép használata, 
akkor nincs szükség rábeszé
lésre, mert anélkül is gépre 

’írják és gépen oldják meg 
feladataikat. Ez egy csapásra 
megváltoztatja az oktatott 
anyagot isi Egyrészt hihetet
lenül kiszélesíti a feladható 
és megoldható példák körét 
és ezáltal a valóságot jobban 
tükröző, bonyolult problémák 
is könnyebben tárgyalhatok, 
másrészt a géppel való kísér

letezés és játék révén az 
anyagok elméleti részé mel
lett az empirikus jellegük is 
megjelenhet és megfelelő 
súlyt kaphat.

Ennek pszichológiai követ
kezményei is vannak; a hall
gatók jobban érzik, hogy nem 
egy megmerevedett, lezárt, té
téles tudományt sajátítanak 
el, hanem valamit, ami nyi
tott, továbbfejleszthető, amely- 
lyel kísérletezni lehet és eb
ben nekik is aktív szerepük 
nyílhat.

Ezért hangsúlyozzák a tan
székek a képzés korszerűsíté
sét, munkájuk keretében en
nek a kérdésnek fontosságát. 
Valójában a képzés korszerű
sítése nem is oldható meg 
megfelelő számú interaktív ter
minál bevezetése nélkül. A 
korszerű képzés nem néhány 
új tétel belefoglalását jelenti 
a régi anyagokba, hanem az 
alapvető szemléleti változást 
igényel, amely a gyakorlatra, 
a kísérletezésre, az alkalma
zásra, a nyitott kérdések vizs
gálatára, az önálló alkotásra 
irányítja a hallgatók figyel
mét.”

Az egyetemi tanács mind
ezeket figyelembe- véve, szo
ros határidő tervbevételével, 
már napi feladattá tette a 
berendezések beszerzését, a 
tanárszakosok gépi oktatásá
nak rendezését és mind
azoknak a célkitűzéseknek a 
teljesítését, amelyek a számí
tástechnika oktatásban való 
alkalmazásához szükségesek.

H. E.

Ez az utolsó pohár



„Jó alap a kimozduláshoz"
(Folytatás az 1. oldalról)

— A küldöttgyűlés munká
jának értékelése, a tanulságok 
levonása és a további teendők 
meghatározása ma még nem 
teljes körű. Feladatunknak te
kintjük, hogy részletes elem
zés készüljön a KlSZ-szerve- 
zet jelenlegi helyzetének okai
ról, a küldöttgyűlés tapaszta
latairól, hogy eredményesebbé 
tegyük a pártszervezet irányí
tó-segítő munkáját. Ezzel az 
év őszére készülünk el.

A kerületi pártbizottság ösz
tönzésére és segítségével igye
keztünk azonban rövid időn 
belül is a tapasztalatok ösz- 
szegezésére, a tanulságok levo
nására.

A párt-végrehajtóbizottság 
és a pártbizottság vitája alap
ján elmondhatjuk, hogy kriti
kusan — és önkritikusan érté
keltük a küldöttgyűlés munká
ját.

Az előkészületek eredményei 
mellett szóltunk a beszámoló 
gyengeségeiről, a jelölőbizott
ság munkájának hiányosságai
ról, a rendezés alacsony szín
vonaláról. Egyetértettünk az
zal, hogy a küldöttgyűlésen 
nem küldöttek is megjelenhet
tek, ezt a demokratizmus jelé
nek tartjuk, azonban ez a 
tény a küldöttek jobb felké
szítését a tanácskozás rendjé
nek pontos ismeretét is igény
li.

A küldöttgyűlés vitáját 
nyílt, sokszínű politikai ta
nácskozásnak tartjuk. Ezen 
belül többségében a KISZ- és 
egyetemi munkánk — reális 
hibáinak kritikája, a KISZ- 
szervezét jobbításának törek
vése érvényesült. Akár naivi
tás, tájékozatlanság miatt 
vagy talán más szándékok ér
vényesítése céljából azonban 
jelentős szerepet kaptak az 
olyan hozzászólások is, ame
lyek szervezetileg a demokra
tikus centralizmus érvényessé
gét, tartalmában a KlSZ-ér- 
dekvédelem jogosságát s a 
KISZ-bizottság irányító funk
cióját vonták kétségbe.

A döntések közül külön szót 
érdemel a munkabizottságok 
létrehozása. A bizottságok reá
lis feladatokra, öntevékeny
séggel szerveződtek. Munká
juk beindítása indokoltnak 
látszik (bár látható átfedések 
is vannak). A küldöttgyűlésen 
egyértelműen elfogadták, hogy

a KISZ-bizottság iránjsításá- 
val működnek, s az eddigiek 
alapján remény van arra, hogy 
értékes javaslatokat készí
tenek, s segíthetik a KISZ- 
bizottságot munkájában. A 
megalakulás körülménye — 
a különszavazás kierőszakolá
sa — nem erősítette azt a bi
zalmat, amit kezdeményezőik 
oly gyakran hiányoltak. Ma 
azonban az eredményesség ér
dekében inkább egy másik ve
szélyre hívjuk fel a figyelmet: 
a tagság nélküli bizottságot 
nem szabad abszolutizálni, s 
legfontosabb, hogy a KISZ- 
bizottsággal együtt eljuttassák 
a javaslatokat a szélesebb 
KISZ-tagsághoz, ne csak azok
hoz, akik éppen ott vannak a 
„bizottság” ülésein. A KISZ- 
alapszervezetek — szakvezető
ségek aktív köreműködése nél
kül nagyon nehéz remélni, 
hogy széles bázisra kiterjedő 
munkát végezhetnek e csopor
tok.

A küldöttgyűlés hozzászólá
saiból a demokrácia, a nyilvá
nosság helytelen felfogásával 
is vitatkoznunk kell. A de
mokrácia igenis megköveteli, 
hogy a szervezeten belüli dol
gokról minél többet — min
den fontosat — megtudjanak 
a tagjai. Ehhez főleg a szerve
zeti fórumokat, de a Közgaz
dász hasábjait is jobban ki 
kell használni. Vitába szállunk 
azonban a „spontán teljes 
nyilvánosság” gondolatával, 
azzal, hogy „mindenki, bárhol, 
mindenről” értesülhet. E fel
fogáshoz közel áll az, hogy 
aki akar, az tájékozódik, aki 
nem, az magára vessen. Politi
kai jellegű szervezetben e 
szemlélet nem vezet ered
ményre, nem beszélve arról, 
hogy lehetővé teszi ugyanazt, 
amit e nézet vallói éppen el
utasítanak, az információk mo- 
nopolizálását, sőt manipulálá
sát.

A nem közvetlen KISZ irá
nyítása alatt álló mozgalmi 
területekről szólva az a véle
ményünk, ha az ifjúság valós, 
társadalmi céljainkkal, el
veinkkel megegyező, oktatás- 
politikánkkal harmonizáló ér
dekeit elégíti ki, akkor eze
ket támogatni kell. Lényeges 
feladat azonban a különböző 
területeken folyó munka ösz- 
szehangolása és egységes irá
nyítása. Mivel azonban a leg
több hallgatónk az ún. másod

lagos közösségeken kívül van, 
legnagyobb feladatuk a több
séget átfogó élő alapszerveze
ti struktúra és tevékenység 
kialakítása.

A KISZ-küldöttgyűlés mun
kájához kapcsolódva szóltunk 
párttagjainkról is. önkritiku
san állapítottuk meg, hogy fel
készítésük hiányosságai miatt 
a kívánatosnál kevesebb sze
repet játszottak a vitában és 
így külön elismeréssel szólunk 
azokról, akik példamutató ma
gatartással álltak ki a reáis 
kritika mellett, a KISZ meg
újhodásáért és szálltak vitába 
a túlzó, helyenként irreális 
követelésekkel.

— M ilyen  fe la d a to k a t á llít  m ag a  
e lé  a  p á rts z e rv e z e t a  K IS Z -m u n - 
k a  to v á b b i seg íté sé re?

— Most csak fő vonalakban 
szóltunk a teendőkről. A párt- 
szervezet fő feladatát a KISZ- 
szervezet megújításának előse
gítésében látjuk.

Ezt egyrészt a küldöttgyűlés 
értékes határozatainak érvé
nyesítésével, a KlSZ-bizott- 
ságnak nyújtott támogatással 
érhetjük el. Azon leszünk, 
hogy a KISZ-bizottság javítsa 
testületi munkáját, tagjai fe
lelősen vegyenek részt a fel
adatok megoldásában, támasz

kodjanak a reszortosok véle
ményére, legyen minél széle
sebb körű kapcsolatuk a 
KISZ-tagsággal. A PVB és a 
KISZ-bizottság tagjai szoros 
együttműködést alakítanak ki.

A párttagok legfontosabb 
feladata a hallgatók, KISZ-ta- 
gok közti állandó politizálás. 
Sokat kell tenni a KISZ poli
tikai jellegének erősítéséért, 
változatos és tartalmas prog
ramok megszervezésével. Min
den szaknak, minden karnak 
többféle módon kell a politi
kai nevelést segíteni (szabad 
pártnapok, tanár—diák talál
kozók stb.). Arra kell töreked
ni. hogy a párttagok mutassa
nak példát a KISZ-től kapott, 
értékes javaslatok megvalósí
tásában, a kérdések megvála
szolásában, s ahol szükséges, a 
meggyőző erejű elutasításban.

A személyre szóló nevelés
sel, konkrét pártmegbízatá
sokkal minden fórumon ott 
kell lennünk, ahol KISZ-tagok 
vannak, s velük együttmű
ködve, őket segítve kell visz- 
szaszereznünk kissé megtépá
zott tekintélyünket, a Marx 
Károly Közgazdaságtudomá
nyi Egyetem jó hírnevét.

— K ö sz ö n jü k  az  in te r jú t .

H. E.

Az egyetemi KISZ-bizottság 
a KÖZGAZDÁSZ munkájáról

A K IS Z -b izo ttság  az id e i k ü ld ö tt-  
g y ű lé s  d ö n té se  é r te lm é b en  m e g tá r
g y a lta  a  ta v a ly i k ü ld ö ttg y ű lé s  h a 
tá ro z a ta i  v é g re h a j tá s á n a k  á llá sá t. 
M eg á llap íto tta , ho g y  azok  tú ln y o 
m ó  tö b b ség e  n e m , v ag y  Qßak r é s z 
ben  v a ló su lt m eg , és m u n k a te r 
v e t fo g a d o tt e l az  egyes  h a tá ro 
za ti p o n to k  m ie lő b b i v é g re h a j tá 
sá ra .

A  rö v id e sen  n y ilv á n o s sá g ra  k e 
rü lő  m im k a te rv  egy ré sze  a  t a 
va ly i k ü ld ö ttg y ű lé s  11. határőr?: ati 
p o n tja  a la p já n  fo g la lk o z ik  a  K öz
g azd ász  m u n k á já v a l is.

A  K IS Z -b izo ttság , m e g e rő sítv e  a  
tav a ly i h a tá ro z a to t ,  a  K özgazdász t 
to v á b b ra  is e°rve tem ünk  le g fo n to 
sab b  k ö zé le ti fó ru m á n a k  ta r t ja ,  és 
tá m o g a tja  p o litik a i v o n a lá t. T á m o 
g a t ja  a  n ag y  és a  h e ly i no litik a i 
e se m é n y e k  ő sz in te  e lem zésé t, az  
ő szin te , n y ílt,  fe le lős és  e lk ö te 
le ze tt v itá k a t.  K é rjü k , h o g y  a  
K IS Z -b izo ttság  és m ás  fo n to s  te s 
tü le te k  ü lé se in e k  leg fo n to sab b  v i
tá i  a  h o zzászó lók  n evével és  v é 
lem én y év e l e g y ü tt ,  é lveze tes  c ik k é  
fo rm álv a , a  la p b a n  m e g je le n je 

n ek . K é r jü k  é s  tá m o g a tju k  a  sze r
k esz tő ség e t a b b an , ho g y  a  h o zzá 
ju k  é rk ező  b e je len té s ek e t to v á b b ít
s ák  az  á lla m i, p á r t-  és K lS Z -v eze - 
tő k , valam iin t a  n ag y k ö zö n sé g  fe 
lé. K é rjü k , hogy  leg y en  Tanter
v ű k  ré sze  m in d az , a m it a  k ü ld ö tt
gy ű lés  a  h a llg a tó k  fő p ro b lém á i
k é n t k iem e lt.

E rő n k h ö z  m é rte n  tá m o g a tju k  a  
la p o t ő sz in te , fe le lős p o litiz á lá sá 
b a n , u g y a n a k k o r  k é r jü k , fo g la l
k o zzan ak  é rd e m b e n  a  lap o t é rő  
szám os h a llg a tó i b írá la tta l .  M un
k a tá rs a ik tó l  h a tá ro z o tta n  k ö v e te l
jé k  m eg  az  id ő n k é n t i t t - o t t  fe l
b u k k a n ó  h ib á k , fe lü le te sség ek , 
p o n ta tla n sá g o k  e rő te lje s  c sö k k e n 
té sé t.

A  K IS Z -b izo ttság  te rm é s ze ts ze rű 
leg u ta s í t ja  m eg fe le lő  fe le lő seit, 
h o g y  a  K ö zg azd ász ra  von a tk o zó  
á llá s fo g la lá sá t és k é ré se it a  m eg 
fe le lő  fó ru m o k o n  — sze rk e sz tő  b i
z o ttság , p á r t-  és á llam i te s tü le 
te k  — h a tá ro z o tta n  k ép v ise lje .

1981. m á ju s  7.
K IS Z -b izo ttság

Kellemes körülmények között még a tanulás is jobban 
megy. A lányok virággal, egy-két szobadísszel szépíthetik ott
honukat. A külföldi diákházaspár is hazatalált a Rádayba. Fotó: 
Korpics Mirko

Amikor meghallottuk a hírt, 
sokan paradox ötletnek érez
ték, hogy rozzant egyetemünk 
egy országos konferenciának 
adjon otthont. Szétnézve épü
letünkben aligha ^Itatható e 
megütközés jogosságai Aztán a 
csoda mégis megtörtént: áp
rilis közepén három napig mi 
voltunk az OTDK marxizmus 
—leninizmus szakciójának há
zigazdái.

Persze — tudjuk — csodák 
nincsenek. Most sem ezen mú
lott. Hogy mennyire nem, ar
ról alighanem Liener Péter, 
a tud. szoc. tanszék adjunk
tusa, e rendezvény főszerve
zője tudhat a legtöbbet. Fél
éven át, szinte csak azOTDK- 
nak élt, levelezések és tele
fonok százait bonyolította,

kapcsolatban állva 
a fé! országgal

— Amikor elvállaltam a 
szervezést, tudtam, hogy sok 
munkára számíthatok. De 
nem tudtam hogy ennyire 
sokra — jegyzi . meg beszél
getésünk elején.

— Pontosan mettől-meddiq 
tartott a konferencia körüli 
munka?

— Attól függ, honnan _ és 
hogyan számítjuk. Az én éle
temben Salgótarjántól Sal
gótarjánig... Ugyanis az első 
elképzeléseimet, terveimet 
még valamikor tavaly augusz
tusban tarjáni nyaralásunk 
közben meséltem el a felesé
gemnek. Aztán most a kon
ferencia után ismét Salgótar
jánba mentünk pihenni —és 
ekkor tudtam csak először 
összefoglalni: hogyan is tör
tént valóiában... Egyébként 
maga a szervezés ősszel kez
dődött. Hiába is akartuk vol
na hamarább — a nyáron 
zajlott a minisztériumi át
szervezés, s így az OTDK 
ügye eleve háttérbe szorult. 
Ha job emlékszem, október 
elején tartott a minisztériumi 
marxizmus főosztály tájékoz
tatót valamennvi érintett tan
szék TDK-felelősének. Többek

között Itt kellett elmonda
nunk elképzeléseinket. Emlék
szem, amikor beléptem a he
lyiségbe és láttam, hogy a 
terem zsúfolásig megtelt (leg
alább nyolcvanon voltak), kicsit 
megijedtem. Azt hiszem ek
kor mértem fel először, mit 
is jelent országos rendez
vényt szervezni. Hogyan fo
gunk mi ennek megfelelni? 
Mindenesetre elmondtuk a

H o g y a n
terveinket és vártuk az észre
vételeket. Jött helyette

az első pofon:
egyetlen érdemi visszajelzést 
nem kaptunk! (A konferencia 
végén aztán ugyanezt a pofont 
megkaptuk visszakézből is. 
A zárónap reggelén szervezett 
megbeszélésen ugyanis jó öt
ven percen át válaszoltam ja
varészt ugyanazoknak az em
bereknek — a kifogásaikra. 
Olyasmik kapcsán, amiket 
már októberben is elmond
tunk, süket csend mellett...) 
A tájékoztatót követően aztán 
beindult a munka.

— Mi mindent jelent ez? 
Hogyan készül egy konferen
cia?

— Mérhetetlen sok szerve
zéssel. A marxizmus—leniniz
mus szekciónak egyébként is 
az a különleges helyzete, hogy 
az ország összes felsőoktatási 
intézményében van marxiz
mus tanszék, így több mint 
hatvan intézménnyel kel
lett kapcsolatot tartani. A 
munkát .két részre bon
tottuk, az egyikben a szak
mai előkészítés folyt, a má
sikban a szervezés. Sajnos 
meg kell, hogy mondjam, ép
pen a munkaigényes szerve
zési résznél csak nagyon ke
vés segítséget kaptam. Elég 
nehéz volt emberekkel elfo
gadtatni, hogy nincsen „elit”- 
és „kuli”-munka. Csak „kon
ferencia-munka” van. Min

den egy kalapba tartozik. 
Akár elbírálásról van szó, 
akár arról, hogy a nyom
dából felhozzuk az anyagot.

Az első lépésként elkezd
tünk levelezni az egész or
szággal. (Az egész diákköri 
tanácskozás állami szintű irá
nyítása egy miniszteriális 
szervhez, a Tudományszerve
zési és Informatikai Intézet
hez tartozott.) így például ők

szabták meg a határidőket is. 
Ez részben rossz volt, mert 
hiszen külső korlátokat je
lentett, részben jó, mert 
legalább ezekben a kérdések
ben nem minket terhelt a 
döntés felelőssége . . .  Maradt 
enélkül is éppen elég.)

December 10-e volt az el
ső határidő, amikorra az elő
zetes jelentkezéseket meg kel
lett küldeni. Persze — Ma
gyarországon vagyunk — a 
többség késett. Elindult tehát 
az udvarias levelezés, hogy 
akarnak-e egyáltalán jelent
kezni, vagy sem. Túl sokáig 
nem tarthatott a huzavona, 
hiszen január 10-ig kellett 
megküldeni a dolgozatokat 
Itt persze megint volt csú
szás, Megjegyzem, ekkor már 
érezhetően sokasodott •a 
munka. Olyan munka, ami 
valójában estébe nyúló pri
mitív adminisztrációt jelen
tett csupán —, de meg kel
lett csinálni. Például, minden 
dolgozathoz kértünk egy egy
oldalas gépelt kivonatot. Er
re a következő variációk tör
téntek:. 1. Megküldték úgy 
ahogy kértük; 2. Küldtek egy 
gépelt oldalt — egyes sortáv
val, ami valójában már ket
tő. Ezt félre kell tenni, mint 
meghúzandót. Esetleg: 3. 
Küldtek három-négy oldalt. ..  
vagy: 4. Nem küldtek sem
mit. Ez utóbbinál megint 
csak indul a levelezés, hogy

mi történt, elkallódott-e, stb? 
Persze az egészről lista ké
szül, csoportosítás' — 250 há
rompéldányos dolgozatról van 
szó! Volt olyan nap, hogy egy 
egész ruháskosárnyit hoztam 
fel a postázóból.

Következő lépés: eljuttatnia 
dolgozatot az opponensekhez. 
Látszólag megint egy egysze
rű művelet, valójában — a ke
vés segítség miatt — napokig

tartó munka. Hiszen az összes 
dolgozatot csomagolni kell, 
címezni, postázni, f elírni, hogy 
mit, hova küldtünk — s köz
ben az idő halad. Vészesen 
közeleg a konferencia idő
pontja és még

senkinek sincs szállása!
Március közepén még nem 
tudtuk, hol fognak aludni a 
vendégek. Arra végül is nem 
építhettünk, hogy a Ráday 
„talán készen lesz” . . .  A szál
lodák persze pokoli árakat 
kértek, s ami a legkellemet
lenebb: csak három héttel a 
konferencia előtt hagyták jó
vá a költségvetésünket! Ad
dig úgy költöttünk — száz
ezres nagyságrendről van szó 
—, hogy nem tudtuk, valójá
ban van-e miből. (S ha már 
itt tartunk, az ilyen konfe
renciákra mindig kevés a 
pénz, ezért kialakult az a 
szokás, hogy előtte a rendező 
intézmény anyagi támogatá
sért kilincsel különböző vál
lalatoknál, intézményeknél. 
Nem egy kellemes dolog, de 
elkerülhetetlen. A tudományos 
szocializmus tanszéknek nyil
ván nem voltak ilyen kapcsola
tai, míg másoknál ez könnyebb 
lett volna. Mégis: az egy 
pénzügy tanszék kivételével, 
néni segített senki. És ami
kor visszajöttek Salgótarján
ból, a közgazdasági szekcióról

a résztvevők, és mesélték,
hogy szinte mindenki ka
pott valami tárgyi jutal
mat, bizony fájt a szívem...)

— Kik voltak azok, akik — 
segítettek?

— Azokon a kollégákon túl, 
akiket áz előző Közgazdász is 
megemlített, természetesen se
gített az állami vezetés, min
denekelőtt Palánkai elvtárs, a 
rektori hivatal, a gazdasági

igazgatóság több munkatársa. 
A legkevesebb segítséget on
nan kaptam, ahonnan a leg
többet kellett volna: a KISZ- 
től. Volt úgy, hogy már ott 
tartottam: elfogadom a SOTE 
TDK-s hallgatói felajánlott 
segítségét. Erre végül nem ke
rült sor, de nem sok hiány
zott hozzá. Végül Kerékgyártó 
Juli és „csapata” jelentette a 
megváltást: a konferencia idő
szakában nagyon sokat dol
goztak. Ezúton is köszönöm 
munkájukat.

Ami különösen fájó pont: a 
vezető oktatók semmiféle ér
deklődést nem mutattak! Áll 
ez magára a konferenciára 
is. A marxista tanszékek veze
tői egyetlen szekcióülésre nem 
mentek el, ami az OTDK-k 
történetében példátlan. De még 
a nyitó- és záróülésen is — 
miként arra a Közgazdász 
ugyancsak utalt — csupán 
Poller Imre vett részt.

— Végül is, ha statisztikát 
akarnánk készíteni, hogy na
pi hány óra elfoglaltságot je
lentett a konjerenciát „ösz- 
szehozni” — mennyi jönne 
ki?

— Reggelente általában én 
nyitottam a tanszéket, és 
többször voltam bent este 
fél 8-ig, 8-ig, mint ahány
szor nem. S persze a haza
menetel sem jelentette a nap 
végét, hiszen rendszeresen 
vittem haza munkát, főleg 
megírandó ’eveleket.

— Egyáltalán jutott idő 
emellett érdemben másra?

— Sok minden megsínylet
te. Az oktatói munkám ( pél
dául egyértelműen. Igaz, 
óráimat — talán két kivétel
lel — természetesen megtar
tottam, de a gondolataim köz
ben rendre máshol jártak. Ha
sonlóan kiestem a pártmun- 
kából is. A kollégák persze 
ideiglenesen sok mindent át- 
válaltak, de hát ez nyilván 
nem az igazi.

— És a kutatás? A csa
lád?

— A kutatás fel sem me
rü lt—, újságot olvasni is alig 
jutott időm. Ami a családot 
illeti, ebben a periódusban a 
feleségemre is sokkal több ju
tott, mint máskor. Szerencsére 
bírta türelemmel.

— Ezek után talán érthe
tő, ha megkérdezem; megér
te? Fél év gyakorlatilag ki
esett az életéből. Mit kapott 
cserébe?

— Nem érzem elveszett idő
nek, mert volt értelme a mun
kámnak: a konferencia — le
hetőségeink határain belül, 
sőt egy kicsit túl is azon — 
jól sikerült. Ráadásként ren
geteg tapasztalatot is szerez
tem. (A negatív tapasztalat is 
— tapasztalat!)
Egészen más szemszögből kap
tam egy

„közelképet” 
az egyetemről,

mint amilyennek eddig lát
tam. Amellett sok kollégát is 
m-gismertem. Akikkel eddig 
csak folyosói köszönőviszony
ban voltam, ínost hirtelen kö
zeli munkatársak lettek. Ez 
számomra egyértelműen pozi
tív — ha úgy tetszik „nye
reség”

Ha néhány szóval akarnám 
összefoglalni, végül is mit 
jelentett nekem az OTDK, 
akkor egyszerűen csak any- 
nyit mondhatnék; rengeteg 
munkát és sok tapasztalatot.

— Köszönöm a beszélge
tést.

fóris

k é s z ü l  e g y  k o n f e r e n c i a ?



K u t a t ó k  é s  k u t a t á s o k

„Maszek világ” vagy szocialista vállalkozás?
B e s z é l g e t é s  L i s l r n  l i t e r a l ,  a z  M T I — M M E  w í l l a l k o z á s k u t a t ó  c s o p o r t  v e z e t ő é v e l

Fotó: Simonyi Tamás

— És e koncepció  k e re téb en  
logyan  k ö rv o n a la z n á  a  szocialis- 
a  tu la jd o n  lén y eg ét?  M iben kü- 
ö n b ö z ik  a  v á lla lkozó i tu la jd o n  és 
i szo c ia lis ta  tu la jd o n ?

— Tisztázzunk valamit: a 
vállalkozói tulajdon szánn
ánk nem egyenlő a tőkés ma- 
'ántulajdonnal! A mi elkép- 
jelésünk szerint a társadalmi 
;ulajdonban levő vagyont le
tetne vállalkozói kézbe ven- 
ú, társadalmi tulajdonosként
— és nem magántuladonos- 
ránt. A mai reflex az, hogy 
iökak gondolkodásában az az 
gazán „állami”, ha például a 
izövetkezetből nagyszövetke- 
zetet, azokból összevont szö
vetkezetét stb. csinálunk. 
(Ami aztán — e nézet szerint
— megköveteli a centrális 
Irányítást...)  Szerintem ez 
;gy téves értelmezés. Éppen 
akkor társadalmi egy tulai- 
lon, ha az az elv érvényesül 
logy a gazdaság minden rész- 
;erületére az kerüljön, aki a 
legjobban fejlesztené, aki a 
egráitermsttebb vállalkozó
ié rvt fogja gyarapítani az 
adott területet, egységet stb. 
Nem az egyéneket csavarrá 
besoroló, személytelen, kollek
tív tulajdon megteremtése _ a 
társadalmasodás korszerűbb 
formája, hanem az, amely fel
tárja az egész rendszeren be
lül az egyes részek rugalmas
ságát, differenciáltságát.

— ö ssz e fo g la lh a tó  e  n é z e tre n d 
szer filo zó fiá ja  ú g y , hog y  k ö z is
m e rt m ó don  az e m b e ri sza b a d 
ság  v ég ü l is an y ag i a lán o k o n  
n y u g sz ik , a n n a k  k o rlá tá itó l, le 
h e tő ség e itő l függ , s h a  a g a zd a 
ság i a lap  e lsőd legesen  á ru te rm e 
lésre  ép ü l, a k k o r  a  szab ad ság o t 
az szo lg á lja  a  le g in k áb b , h a  az 
á ru m o z g á st s zab ad d á  te ssz ü k ? !

— Ez igaz, csak annyit 
szeretnék még hozzátenni, 
hogy részemről nem is kívá
nok foglalkozni a sokat em
legetett (sejtetett) „áruterme
lés-utáni” kor-utópiával. Szá
momra a jelen és a reális 
jövő lényegesen konkrétabb, 
tudományosan értelmezhetőbb, 
vizsgálíhatóbb és mindenkép
pen valós, mindennapi prob
lémákat kiváltó valami. Itt 
keresek megoldást. A fokoza
tosan meg is valósuló „pénzes 
kommunizmusnak” a legmo
dernebb kapitalizmusokénál 
is fejlettebb pénzgazdálkodási 
és társadalmi vagyonpiaci 
(vö.: tőkepiaci) rendszerét ke
resem. De nemcsak a meg
levő erőviszonyokat szeretném 
erősíteni a már tőke és ősz- 
szeköttetés-erőseket szolgált 
monetaristaként, hanem szo
cialista társadalmi viszonyain! 
lényeges továbbfejlesztési le
hetőségéért a verseny társa
dalmibbá és nyíltabbá széle
sítésének és. humanizálásánál 
új, reálisabb feltételeit kuta
tom.

— G ondo lom , n é ze te ié r t  sokai 
tá m a d já k . H o g y an  le h e t így  dől 
gozn i, és m ily en  jö v ő t jó so l s 
v á lla lk o z á s k u ta tá s n a k ?

— Az, hogy támadnak, ön 
magában nem baj. Amellett 
ez az egész kutatás, és az a 
bizonyos „icipici” eredmény, 
amit a vendéglátóipar-példa 
kapcsán említettem, valójában 
még csak egy roppant el 
enyésző része az egésznek, ha 
úgy tetszik apró kovásza 
leendő tésztának. Attól nem 
félek, hogy kiveszik ebből a 
tésztából, sőt a mai helyzetet 
elnézve sokkal jobban félek 
hogy úgy hagynak benne 
minket, hogy még el is isme 
rik, hogy agyondicsérnek, és 
kész süteményként kezdik 
ünnepelni a még szerintem 
teljesen keletien tésztát. Ko
molyan számolok azzal, hogy 
olyan sikeresen kutatunk 
majd, hogy az egész be fog 
zápulni. Az a jellemző köz
felfogás alakul majd ki, hogy 
mindenki gratulál, mindent 
elkezdenek vállalkozásnak hív
ni, a korábbi „hatékonyság”- 
hoz hasonlóan most a vállal
kozás is jelszóvá válik, és 
máris elkezdjük ünnepelni a 
kánaánt egy-két apróbb mó
dosítás nyomán kapott pár 
milliárd miatt. Holott valójá
ban az a bizonyos tészta még 
meg sem kelt, nemhogy 
sütni kezdték volna. . .  A ja
va, úgy vélem, még hátra
van.

— K öszönöm  a  b e szé lg e tés t!

Fóris György

Jelképesnek érzem, hogy elvi politikánk kitűnő kifejező
dése, POZSGAY IMRE cikke, A MAGYAR TÁRSADALOM ÉS 
KULT ŰR A A HETVENES ÉVEKBEN, éppen egyik legszínvo
nalasabb folyóiratunkban, a TISZÁTÁJ-ban jelent meg, ápri
lisban.

.Mindenekelőtt azzal a ténnyel kell szembenéznünk, hogy 
az elmúlt időszakban megváltozott a társadalmi-gazdasági fel
halmozás természete, és a társadalmi mobilitás gyengülésével 
a társadalomban feszültségek, ellentmondások keletkeztek” — 
exponálja a helyzetet a cikk. — „Ismét szembe kellett nézni a 
valóság néhány olyan kérdésével, mint a munkásosztály hely
zete és szerepe, az érdekviszonyok, a társadalmi magatartások, 
a tulajdonviszonyok, a társadalmi nyilvánosság szerkezetének 
alakváltozásai, egyáltalán, a szocialista demokrácia előrehala
dásának lehetőséged.

A hetvenes évek vitái közül a legfontosabbnak a munkás- 
osztályról szóló vitát tartom. . .  (Itt-ott) a konkrét szociális 
viszonyoktól eltekintve a munkásosztály valóságos glorifiká- 
lása ment végbe. . .  A második oldalon . . .  a munkásosztálynak 
ez az idealizált megszemélyesítése elvezetett a párt vezető 
szerepének sőt létének megkérdőjelezéséhez,. . .  hogy ennek az 
osztálynak nincs szüksége képviseletre, arra, hogy megbízottai 
révén és közvetítőrendszeren keresztül gyakorolja a hatalmat. 
Akkor pedig — legalábbis e logika szerint — a feladat a 
közvetlen demokrácia azonnali megvalósítása, és az ebből ere
dő politikai, rendszerbeli változások az időszerűek.

Nem hiszem, hogy ezzel az állásponttal úgy kell szembe
szállni, hogy aki tagadja a párt vezető szerepét, az eleve vala
miféle elátkozott műveletet hajt végre. A párt vezető szere
p e ... abból a tényből fakad, hogy ez az osztály nagy töme
geiben még ma sem jutott el történelmi küldetésének szín
vonalára. Ennek az osztálynak nagyon nagy része még min
dig — Marx kifejezését használva — a klasse an sich állapo
tában van a klasse für sich állapota helyett. Azaz szüksége 
van arr:a, hogy a benne rejlő progresszív lehetőségeket egy 
politikai párt fejezze ki és foglalja politikai irányító rendszer
be, érdekeit közvetítéseken és képviseleten keresztül érvé
nyesítse.”

Ugyanakkor a „munkásosztály legprogresszívebbnek te
kintett csoportjai a legproblematikusabb vállalatokban dolgoz
tak, azaz társadalmi önértékelésük ellentmondásba került a 
róluk kialakított . . .  képpel. . .  Azt nagyon is jól érzékelhette 
valamennyi munkás, hogy rájuk hivatkozva és nevükben tör
ténik a hatalom gyakorlása, ugyanakkor kárhoztatják a nem 
termelékeny, veszteséges, a társadalmi teljesítményt lerontó 
nagy vállalatokat, holott éppen az ezeken keresztül végzett 
munkájuk alapján lennének hivatottak vezető szerepre”.

„Nem tudtunk érdemlegesen előrelépni a politikai intéz
ményrendszer működési zavarainak a kiküszöbölésében. Itt 
van például az üzemi demokrácia ügye, az ellentmondás dek
laratív fejlesztési programja és gyakorlása között. Az üzemi 
demokrácia a vállalatok jelenlegi intézményi formái között a 
legjobb szándék mellett sem működhet kielégítően. A részvé
telnek nem teremti meg a valóságos feltételeit, ezért a cse
lekvési formákat olyan síkra tereli, ahol a termelés akadályo
zójává válhatnak . . .  A vállalati intézmény rendszer. . .  a bele
szólás és a részvétel lehetőségét gyakran á legfontosabb pon
tokon kizárja az üzemi demokrácia jelenlegi feltételei között. 
Tudniillik a munkások és alkalmazottak érdekei, egyrészt az 
elosztási viszonyokhoz kapcsolódó érdekei, másrészt a válla
lati tervek meghatározása tekintetében, azaz a tulajdonosi 
jogok szempontjából” — szűri le véleményét a szerző a mun
kásosztály problémáiról. Majd tanulságait a következőkben 
foglalja össze:

„A hetvenes évek nagy vitáiban többnyire csak fel-feldob-
ták a társadalom előtt álló nagyon fontos kérdéseket, a meg
oldásuk azonban nagyon sokszor mind elméleti, mind politi
kai vonatkozásban elmaradt. . .  Ez a vereségélmény óriási 
pszichikus és morális előnyt adott mindenféle ellenzéki kriti
kának. Magyarul: a megkezdett majd abbahagyott vitáink, 
defenzív pozíciónk az ideológiában, az elméleti munka politi
kai kockázatai azzal a következménnyel jártak, hogy sok lé
nyeges társadalmi kérdésben átadtuk a kezdeményezést mind 
a kérdezés, mind pedig a válaszolás terén . . .  A vereségélmény 
(a fiatalság körében) együtt járt a programnélküliség érzé
sével . . .

Ezeken a zavarokon nem buzdítással, nem különféle dek
larációkkal lehet úrrá lenni, hanem azzal, ha visszatérünk a 
hetvenes évek nagy vitáiban felvetett kérdésekhez..., mielőtt 
a konzekvenciákat rajtunk kívül és ellenünkre vonnák le.”

A társadalom dinamizmusához szükséges hajtóerők meg
kereséséhez „olyan fajta intézményrendszer kell, amelynek 
nagy a konfliktustűrő képessége, s amelyben az irányítóknak 
maguknak is nagy a konfliktustűrő képessége. Abbahagyott 
vitáink,' elrendezetten és elintézetlen ügyeink s a belőlük 
származó következmények ugyanis nem fognak konfliktusok 
nélkül megoldódni. . .

Hogy a kezdeményezés ne csak bizonyos szintek privilé
giuma legyen, ahhoz a közvetítő rendszernek és a közbülső 
szférának zavarait, az álcselekvést, a bürokráciát, a formaliz
must, az óvatoskodást stb. kell kiküszöbölni . . .

A legfontosabb az, hogy a valóságos társadalmi problé
mákat időben felismerjük és megoldjuk; ez húzhatja ki a 
társadalmi talajt bármiféle ellenzéki kritika alól. Nincs más 
választásunk, mint az előrehaladás.”

Azért próbáltam kissé részletesebben kiemelni a Pozsgay- 
cikk főbb gondolati csomópontjait, nehogy az egyoldalúság 
vádja érjen. Az indoklások, érvrendszerek végigkövetése azon
ban ebben a műfajban lehetetlen feladat, ezért minderkinek 
ajánlom, elhamarkodott következtetések helyett, a teljes cikk 
elolvasását.

Szerintem mindenesetre politikánk reális fő vonalának 
legkövetkezetesebb megfogalmazása, akkor is, ha nyilván több 
irányból is érhetik támadások.

Az áprilisi politikai sajtó még néhány érdekes cikkére hí
vom fel a figyelmet.

A TÁRSADALMI SZEMLE áprilisi számából Mód Aladár- 
né összefoglalását emelem ki a szakszervezetek helyzetéről és 
feladatairól, Barta Barnabás és Vukovich György értelmes 
összefoglalását a lakáshelyzet alakulásáról és jellemzőiről, 
valamint H. Varró Rózsa tanulmányát „Az átlagos képességűek 
védelmében — a kiemelkedő tehetségek érdekében”.

A KRITIKA hasábjairól kiemelkedik Király István aka
démikus izgalmas, őszinte visszatekintése az ötvenes évek iro
dalmi életére, Galgóczi Erzsébet tisztességes írói önvallomása. 
Szirtes Ádám visszapillantása nem mindennapi indulására, a 
korra, amelyben Soós Imrével és a többiekkel tehetsége nap
világra bukkant. E becsületes írások révén árnyaltabb, színe
sebb képet kaphatunk az „ötvenes évek” mai filmjeinkben és 
köztudatunkban túlsematizált koráról.

Érdekes olvasmány Szilágyi Ákos és Szerdahelyi István 
udvarias, toleráns, de rendkívül éles „nemzedéki vitája” is, 
ugyanebből a számból.

B. Kiss Tamás

v

ni! A mi elképzelésünk az, 
hogy ha emberi joggá válik J1 
a vállalkozás, egy reális le- j| 
hetősággé, amelyben bárki a 
ténylegesen is hozzájuthat a 
társadalmi tulajdonhoz, olyan 
formában, hogy cserébe ő v 
vállalja annak legjövedelme- t| 
zőbb kihasználását-fejleszté- 
sát, akkor ebből lényegében “ 
csak a „beszámíthatatlano- 21 
kát” kellene kizárni (tehát *- 
bűnözőket, szellemileg kis-  ̂
korúakat, gyengeelméjűeket, n 
stb.). Egyszerűen „nagykorú- ~ 
sííani” kell a vállalkozói mo- 
delire mindenkit, azaz min- ® 
den érett becsületes embert. Ji 
S persze a játékszabályokat s 
is ehhez kell idomítani: nyílt z 
tisztességes, pénzügyileg-jogi- v 
lag lerendezett versenyben ' 
dőljön el, ki az, aki a tény- " 
leges (mindenkinek hasznos) 1 
hatékony gazdálkodás hordo- e 
zója — az viszont kapjon ® 
szabad kezet!

r
— A v á lla lk o zó i k ö r ily en  m é r-  1

té k ö  k iszé les ítése  lá ttá n  so k a k -  1 
b a n  fe lm e rü l a  k é rd é s , hog y  e b -  i. 
b en  az ú j t íp u s ú  gazd aság i re n d -  
sze rb e n  m i je le n ti,  m i ő rz i m eg  ” 
a  szo c ia lis ta  je lieget?  Mi k ü lö n -  a 
b ö z te ti m eg  m a jd  a  szo c ia lis ta  j. 
és  a  tő k és  v á lla lk o zás t? ! ^

— Először is: a szocialista t 
jelleget nem megőrizni kell, t 
hanem továbbfejleszteni! Az f 
az egyedül értelmes megőr- t 
zés, amikor továbbfejlesztem! 1 
Végül is miből adódik a szó- s 
cialista jelleg? Abból, hogy 
nincsenek kiváltságok (gazda- ( 
sági kiváltságok sincsenek!); i 
hogy társadalmi a tulajdon, ( 
mégpedig olyan értelemben, J 
hogy mindenkiben él egy ál- t 
tálános „gazda” szemlélet és j 
érdekeltség (szemben a tőkés j 
tulajdon kizárólagos jellegé
gével, ami bizonyos csoporto
kat és más osztályokat eleve , 
kizár a tulajdonból, s csak j 
egyes körök számára teszi 
hozzáférhetővé ázt)! Ha a szo
cializmus alatt azt értem, ■ 
hogy az maga a társadalmi 
tulajdon, s a társadalom alatt i 
pedig nem bizonyos eleve« ki- j 
nevezett bürokratákat gondo
lok, akik faágukat a társa
dalmi tulajdon egyedüli bölcs 
képviselőinek tekintik, akkor ] 
logikus követelmény, hogy a  ̂
tulajdon mindenkori birtoko- ] 
sai mindig legyenek verseny- ( 
ben másokkal, és bizonyítsák, 
hogy tényleg ők képviselik a , 
társadalom szamára leginkább 
haladó, leghasznosabb kon
cepciót, gyakorlatot stb. Vagy ■ 
pedig kapjon helyet más! Ha ; 
erre valaki felteszi azt a kér
dést, hogy mi most „fel 
akarjuk osztani az oszthatat- , 
lan társadalmi tulajdont”, 
akkor az valójában értelmet
len kérdést tesz fel, mert 
nem veszi tudomásul, hogy 
ma már az funkcióiban fel 
van osztva, csak éppen nem 
olyan világosan, hogy egy 
tényleges nyílt verseny tár-

■ gya lehessen.

dukálni belőle! (Ez utóbbit 
ma sokan úgy emlegetik, 
mint egy lejáratását (kifor
gatását) az eredeti jelszónak, 
holott — szerintem — ob
jektív értelmet, ténylegesen a 
mi felfogásunkban kap. S az 

' objektivitás alatt most ázt 
értem, hogy itt végül is lét
kérdésről van szó: játszadoz
hatunk azzal, hogy valaki 
államilag kinevezett igazga
tóként milliókat herdál el, de 
ezzel éppen hogy a szocialis
ta államot gyengíti. Élünk, 
vagy nem élünk — s ez úgy 
vélem végeredményben nem 

' szólamokon fordul meg.) Eb
ben jelent egy nagyon kicsiny 
előrelépést ez a vendéglátó
ipari üzemeltetési licit. A kö
vetkező lépés az lehetne (ha 
nem nár milliárödal. hanem 
legalább több tízmilliárddal 
akarjuk gyarapítani a gazda
ságot), hogy a fejlesztést is 
vállalkozói kézbe adnák, és 
nemcsak a belkereskedelemre 
vonatkozóan, hanem' a gazdál
kodó egységek jóval tágabb 

. körében is.
— S o k ak  sze rin t ez len n e  a 

k eg y elem d ö fés  a  szoc ia lis ta  t íp u 
sú  g azd á lk o d ás  h á t á b a ! . . .

— Ha ezek az emberek ú^y 
képzelik, hogy az a szocializ
mus, ahogyan ők gazdálkod
nak, anyagi felelősség nélkül, 
olyan kifacsart logika alap
ján, hogy „az a szocializmus, 
amit én csinálok, függetlenül 
attól, hogy • tönkreteszem-e 
vele a gazdaságot vagy sem, 
mert hogy én csinálom, és én 
szocialista ember vagyok, 
mert hogy engem az állam 
nevezett ki ide, s most már 
nekem van igazam” —, az 
effajta „szocialista eazdálko- 
dás-felfogásnak” valóban vá-

■ get kell vetni! A mi felfogá
sunk szerint az szocialista, 
ami gazdaságosabb, ami ha
tékonyabb, ami valameny-

' nviünk gyarapodását, a fejlő-
■ dést szolgálja. s nemcsak sza- 
’ vakban deklarálja magát ilven- 
' nek vagy amolyannak!.'..

Félreértés ne essék, ez az el
gondolás nem valamiféle ál-

■ talános „őrségváltást” sürget,
’ nem azt célozza, hogy aki 
1 idáig gazdálkodott, az többet 
- ne gazdálkodjon, s hogy most 
: egycsapásra valami egészen

úi, valami egészen más (vagv 
pláne holmi „maszek világ”)

• valósuljon meg. Semmi efféle 
premisszáról nincsen szó: a 

1 vállalkozáskutatás számára to- 
' vábbra sem az az elsődleges,
■ hogy ki gazdálkodik, hanem 

hogy hogyan gazdálkodik, és
■ hogy ez a „hogyan” döntsön 
: a mindenkori gazdálkodónak 
I a kilétéről!
i t
) — É s ö n  s z e r in t m eM is: le h e t
. e z t a  v á lla lk o zó i k ö r t  veszé ly - 
t m e n te se n  szé lesíten i?

' — Erre azt tudom csak
mondani, hogy meg kell pró- 

! hálni minél szélesebbre húz-
t

Divat lett egy mind kötet- c 
lenebb vállalkozói gazdasági r 
rendszer mellett érvelni, s r 
legalább ennyire divat tűzzel- £ 
vassal hadakozni- ellene. Ami- : 
kor a Kinizsi utcai kutatócso- J 
portnál felkerestem Liska Ti- { 
bort, elsősorban azzal a szán-  ̂
dékkal tettem, hogy azokra j. 
az aggályokra, vádakra kér- j. 
dezzek rá, amelyeket leg- a 
gyakrabban hallani az új el- t 
gondolások kapcsán. £

— J a n u á r  e lse jé tő l a  vendóg lá- |  
tó ip a rb a n  k o rlá to z o tt m é rték b en  '■ 
lehe tővé  te tte k  e g y fa jta  szerződé- \  
ses  v á lla lk o zó i re n d s z e rt. Az ú j-  s 
szü lö tt m e n n y ire  az ön  e lk ép ze - , 
lé se i s ze rin t való? e

— Ez az újszülött egy í
kompromisszumokkal teletűz- v 
delt, önkorlátozással és min- r 
denfajta fékekkel felszerelt 1 
csecsemő. Van benne abból a s 
gondolatból, ami a vállalko- s 
záskutatásnak a szocialista ' 
vállalkozásról az elképzelése, r 
de még nem áz igazi. Jellem- v 
ző viszont, hogy az az icipici, ' 
ami belekerült, az is hoz elő-  ̂
reláthatóan vagy 5—10 mil- 
liá-d forintot a népgazdaság- k 
nak. s

— És m l az az „ ic ip ic i” ?
1

— Az az egyetlen elem, r 
ami egyébként a vállalkozás- r 
kutatásinak is a legvitatot- c 
tabb gondolata, nevezetesen, j 
hogy a jövőbeni jövedelmek E 
vállalása alapján lehet valaki g 
vállakozó! Ez tehát egy ön-  ̂
kiválasztási rendszer, ahol r 
nem az számít, hogy az ille- s 
tőnek ki a patrónusa, vagy t 
már jókora vagyona van, r 
magányos, vagy egy szociális- i 
ta szervezet kiválasztottja — < 
egyedül csak az, hogy mit c 
fog a jövőben mint vállal- f 
kozó megtermelni ? Ez any- £ 
nyira lényeges elem, hogy ; 
nem is illene icipicinek ne- t 
vezni, ha következetesen meg j 
is valósult volna. Sajnos egye- ( 
lőre nemcsak az a baj, hogy  ̂
nem elég következetesen va- j 
lósult meg az a bizonyos ] 
„azé a szőlő, aki a legjobban f 
fogja kezelni” elv, hanem rá- 1 

adásul a jelenlegi konstruk- , 
ció elsősorban a hagyomá- j 
nyos apparátust tartja fenn. , 
Végül is az a többlet, amit < 
most a vállalkozók kitermel- , 
nek, nem egy vállalkozói j 
szektor kialakulásához szűk- , 
séges új tőkéként akkumulá- ■ 
lódik, hanem a hagyományos i 
szektort hizlalja. Még akkor i 
is, ha az érvényes jövedelem- ] 
elvonási rendszer szerint az- i 
tán ennek jó része a hagyomá- ] 
nyos szektorból az államhoz , 
kerül. Ez az Integráltság 
részben jó, mert így legalább 
(lévén kölcsönös érdekeltség) 
lehetővé vált a rendszer ki
próbálása. Másrészt viszont 
rossz is a már említett ten
dencia miatt, vagyis, hogy 
ezzel azt az apparátust erő
sítjük, amelynek a jelenlegi 
formája nem mindenütt és

. nem feltétlenül a legmegfe
lelőbb, leggazdaságosabb — 
mikor melyik jelzőt alkalmaz
zuk. És emellett tovább erő
sítünk egy olyan hagyomá
nyos szocialista tulajdonfelfo
gást, miszerint attól szocia
lista egy tulajdon, hogy a 
szocialista állam kinevezett 
főnökei rendelkeznek felette. 
Ami egyes cégeknél gyakran 
azt jelenti, hogy bár több 
millióval több száz milliárdra 
növelik az állam adósságállo
mányát, attól ők még szo
cialista vállalatok, hiszen az 
állami-szövetkezeti keretek 
között működnek. Ez persze 
távolról sem jelenti azt. hogy 
a szövetkezeti, vagy az állami 
vállalati tulajdon jelenleg 
funkcionáló formája nem szo
cialista tulajdon. Az is az, 
csak éppen látni kell, hogy 
annak minőségileg csak jóval 
fejletlenebb formái — a 
gazdálkodás egy kialakult 
rendszerében

A vállalkozáskutatás alap- 
gondolata, hogy nem attól 
szocialista valami, hogy rá 
van írva, hanem attól, hogy 
a társadalmi tulajdon olyan 
fejlettségi formájához jut el, 
amikor már a régebbi jelszó 
(„azé a föld, aki megműveli”) 
szerintünk oly módon tökéle
tesedik, hogy az művelje 
meg, aki az összes „verseny
ző” közül a társadalom szá
mára a legtöbbet tudja pro-



Színházról, közéletről: Kern Andrással

Varkonyi Zoltán azt mond
ta a friss diplomás Kern 

Andrásnak: „Magát idevesz- 
szűk a Vígszínházba, Kern 
úr; hogy mit fog játszani, azt 
nem tudom megmondani. De 
ezt valószínűleg egyetlen szín
házban sem tudnák, mert ma
ga olyan alkat, aki 40—50 
évesen éri utol saját magát, 
és akkor majd egészen jó 
színész is lehet magából.’’ 
Kern most 33 éves.

— Hol tartasz jelenleg?
— Fogalmam sincs. . .  Itt 

tartok, ahol tartok. Én iga
zából vígszínházi színész sze
retnék lenni, vagy az va
gyok . . .

— Szinte minden este ját
szol. Hogy bírod ezt?

— Most már 3—4 éve 27 
—23 alkalommal vagyok szín
padon egy hónapban. Spe
ciális beszéd- és mozgástech
nikára van szükség ahhoz, 
hogy ezt kibírja az ember. 
Színpadon másképpen kell 
beszélni, mint civilben. Pél
dául hasi légzéssel és min
denféle izomlazító módsze
rekkel. Mindez arra jó, hogy 
az ember ne legyen görcsös, 
ne annyi erőt fejtsen ki, 
amennyi látszik, hanem an
nál sokkal kevesebbet. Ezek
ből a technikázásokból fakad
nak a különböző modorossá
gok. Például egy idő után 
nem torokból beszél az em
ber. Mert hát fáradtan is kell

A  fe lv é te lt k é sz íte t te :  F á th  P é te r

tudni játszani a szerepet szin
te automatikusan, de ugyan
olyan jól. A gondolat nem 
születik meg minden este. A 
nézőben viszont azt a benyo
mást kell kelteni, hogy ak
kor, amikor ő látja, éppen 
megteremtődik.

— Manapság gyakran em
legetik, hogy devalválódik a 
diploma értéke. Így van ez a 
Színművészeti Főiskolán is?

— Véleményem szerint nem 
most devalválódik. Én 1970- 
ben végeztem. A felkészültsé
gem, szerintem, rendkívül 
gyenge volt. Engem színészi 
mesterségre, szemléletre ta
nított Várkonyi Zoltán, azt 
hiszem nagyon jól, Nádasdy 
Kálmán pedig egyfajta hitre, 
vagy „hitetlenségből kibújó 
hitre”, nem is tudom.. .  
Különben nem sokat ta
nultam a főiskolán. Sé mo
zogni, se énekelni, se beszél
ni. Ez annyiban a főiskola 
hibája, hogy hagyta nem 
megtanulni ezeket a dolgo
kat. Főleg a lustábbjának. 
Ha nem mentünk be például 
balettórára — mondván, 
hogy abból úgyse fogunk tud
ni megtanulni táncolni — 
senki nem szólt érte. A fő
iskola meleg, aranyos, barát
ságos intézmény, ahol min
denki imádja a másikat.

— Be lehet pótolni a hiá
nyosságokat?

— Igen. . .  Beszélni például

megtanultam, Ljubimov ren
dezésekor. Azt, mondta, kezd
jek el üvölteni egy hetvenolda- 
las szerepet az első próbán 
reggel 10-kor, és amikor l i 
kőr már nem tudtam megszó
lalni, csodálkozott. Ekkor ré
mülten elmentem Montágh 
Imre beszédtanárhoz és meg
tanultam beszélni.

— A rendező-, vagy a 
színészcentrikus színházat tar
tod ideálisnak?

— Hát —  „Vesszen a ren- 
dezőcentrikus színház!” Be 
ez ma a gyakori. Persze akad 
ebből jó is. Ljubimov hono
sította ezt meg nálunk a Víg
színházban. A Ljubimovval 
való munkába majd belesza
kadtam, annak ellenére, hogy 
tudtam róla: zseniális. Ugyan
akkor borzasztóan erőszakos, 
nem volt hajlandó valame
lyest „idaszólóvá” tenni a da
rabot. A próbák ideje alatt 
hisztérikus erővel vad avant- 
garde előadást akart csinál
ni. Át akarta üvölteni vele a 
szibériai sztyeppeket. Sze
rintem csendesebben jobban 
el lehetett volna helyezni a 
gondolatot, „pestiesen’', hogy 
az minket vágjon mellbe. A 
próbákon éjjel-nappal vesze
kedtünk, mert egyikünk sem 
hagyta magát könnyen meg
győzni. De még egyszer hang
súlyozom, Ljubimov nagyon 
nagy művész.

— Legutóbbi tévérendezé
sedben az Oroszlánszájban 
mire helyezted a hangsúlyt?

— Engem a televízióban 
csak a megnyilatkozó emberi 
arc érdekel, semmi más, se 
látvány, se művésfckedés, még 
talán a sztori sem, pedig ez 
utóbbiban nagyon hiszek, 
mind színházban, mind fil
men. Nagyon tetszenek Vit- 
ray műsorai, amikben embe
rek szólalnak meg és „igazia
kat” mondanak. A tévében 
rendkívüli hitelességgel kall 
megszólalni, műalkotásban 
ugyanúgy, mint riportműsor
ban.

— Mi érdekel, mi fog meg 
a mai világból?

— Az amerikai próza, az 
amerikai film, a szovjet, az 
angol színház. Az ember a 
színháztól csodát vár. Sőt, 
azt várja, hogy bizonyos köny
vek, filmek, színdarabok el
varázsolják.

Az úgynevezett szépet egy
általán nem szeretem. A 
mocskoshoz, s az abból ki
növő, megszenvedett szépség
hez inkább vonzódom. A vad, 
vagány, valódi dolgokat sze
retem.

— Mi hatott rád különös
képpen annak idején?

— Madách Színház rajon
gó voltam. A Hamletet pél
dául tízszer néztem meg. 
Kitörölhetetlen nyomot hagy

tak bennem az akkori na
gyok. Gábor Miklós, Pécsi 
Sándor, Kiss Manyi, Dómján 
Edit. Hogy mi hatunk-e így, 
nem tudom. Pedig igazán ér
dekelne. Ankétokon esetleg 
meg lehetne tudni, de ezeken 
nem szívesen veszek részt a 
kommersz kérdések és vála
szok miatt. Még a barátaim
tól tudhatnám meg, hogy 
milyen hatása’ van a szín
háznak, de ők „véletlenül” 
ugyanolyan szakmában dol
goznak, mint én.

Régen sem kaptak vissza
jelzést a színészek. Most egy 
televíziós filmben együtt 
játszottam Gábor Miklóssal, 
akit mindaddig személyesen 
nem ismertem, s elmeséltem 
neki, hogy annak idején tíz
szer láttam a Hamletban. Lát
szott rajta, hogy melegség 
tölti el. Ö akkor talán ugyan
úgy nem tudta, hogy miként 
hat a közönségre, 'mint ahogy 
mi sem tudjuk most. Arra 
pedig kifejezetten kíváncsi va
gyok, hogy van-e olyan 16 
éves fiú, aki, mondjuk, a Min
den jó, ha a vége jó című 
darabot megnézi kétszer.

— Napjainkban gyakran 
esik szó a színház válságá
ról ...

— Miért, válságban van? Az
emberek soha életükben nem 
jártak ennyit színházba, mint 
most. Hörögve marakodnak 
egy színházjegyért, minden 
este telt ház előtt játszunk. 
Az utóbbi tíz évben megis
mert rendezőgeneráció
(Ascher, Valló, Szikora, Sző
ke, Zsámbáki, Székely) úgy 
tűnik jobb előadásokat állít 
színpadra, mint amilyenek 8 
—10 évvel ezelőtt voltak. A 
színház szerintem ma nincs 
nagyobb válságban, mint 
amennyire mindig is mond
ták.

— Divatba jöttek a vidéki 
színházak. Indokoltnak tartod
ezt?

— Sajnos kevés időm van 
vidéki előadásokat megnézni, 
de az az érzésem, hogy szín
vonaluk összességében ha
sonló a pesti előadásokéhoz. 
Ez jó. Abban már nem hi
szek, hogy a vidéki színházak 
sokkal jobbak lennének, mint 
a pestiek, viszont hiszek bi
zonyos rendezők köré csopor
tosulásban. Például Kaposvá
ron Zsámbéki jó színházat 
csinált, úgy néz ki, hogy most 
Babarczy is folytatja ezt az 
irányvonalat. De, hogy min
den előadáson csoda születne, 
az azért nem valószínű.

— A gazdasági szempontok 
mennyire befolyásolják a mű
vészetpolitikát?

— Mészáros Tamás készített 
nemrégiben egy kimutatást a 
színházak dotálásáról, s esze
rint az állam az Operaház

ban 120 forintot ad egy jegy
re, a Nemzetiben 90-et, a 
Vígszínházban 20-at. Ez őrült 
nagy különbség! Tulajdonkép
pen nincs a Nemzeti és a 
Vígszínház programja között 
ekkora eltérés. Régen persze, 
amikor a Vígben még három- 
szereplős darabokat játszot
tak, ez nem került olyan sok
ban, mintha a Nemzetiben el
játszották a Tragédiát. De 
most mind a kettőben nagy, 
úgynevezett totális színházra 
való törekvés figyelhető meg. 
Ebből az következik, hogy a 
Vígnek sokkal inkább kell 
önmagát eltartania, ezért ját
szik több kommersz darabot. 
Meg kell tölteni 1240 helyet. 
Ha valamilyen vad avantgardé 
darabot játszanánk el, és 
a bevétel kevés lenne estén
ként, azt nem tudná vállalni 
a Vígszínház. Ez egy nagy 
üzem, ahol végül is mindenki 
felveszi a fizetését, a díszle
tezőtői a színészig.

— Sokfelé és sokszor hal
lani, látni téged: színházban, 
tévében, mozivásznon, rádió
ban. Ügy is fogalmazhatunk, 
hogy közéleti ember vagy. 
Mit jelent számodra a köz- 
életiség?

— Magánéleti vagyok. Nem 
vagyok KISZ-tag, nem va
gyok párttag, úttörő sem vol
tam, vagy csak egy darabig. 
A közéletben a betyárbecsü
let híve vagyok. A gimná
ziumban nagyon jó osztályba 
jártam, ahol folyton botrányt 
csináltunk. Azok voltak az 
utolsó jó közéleti megmozdu
lásaim . . .  Na, ez persze vicc. 
Szóval egy színházi előadá
son, ha összejövünk és meg-

próbálunk valami jót csinál
ni közösen, akkor arra mond
hatjuk, hogy „közélet”, nem?

— A színpadon magadnak 
vagy a közönségnek játszol?

— Persze, hogy a közönség
nek. Az én örömöm abból fa
kad, ha valamit eljátszom és 
a közönség reagál rá. Külön
ben az ember otthon játsza
na, egyedül. A hatás örömét 
éljük át.

— Te örök belső feszültség
ben élsz?

— Azt hiszem igen. Ideges 
ember vagyok. Ezt az esti 
játékok alkalmával bizonyos 
mértékig ki tudom adni ma
gamból. Ha például nappal 
véletlenül nem csinálok sem
mit, ha ráérek, az rögtön el
kezd- idegesíteni.

— Hogy kívánsz hatni a 
művészeteddel?

— Ez a tevékenység egy 
idő után a szakmajává válik 
az embernek, mindig az adott 
feladatot kell lebonyolítani, 
minél magasabb szinten. El
játszani valami olyasmit, amit 
ha nézel a moziban, azt mon
dod, hogy „jaj istenem, én is 
éreztem már ezt”. Nekünk, 
színészeknek el kell játsza
nánk azt, amire az emberek 
kíváncsiak, amit szeretnének 
viszontlátni, amivel azonosul
ni tudnának, egy kicsit to
vábblépni magukban, persze 
nem annyira, hogy az éle
tük attól megváltozzon, ha
nem csak annyira, hogy jó 
érzés járja át őket. A mű
vészet — azt hiszem — arra 
való, hogy kicsit rendbe rak
ja az embert, aki befogad
ja.
Borsi László—Geszti Margit

Fiatal képző- és iparművészek kiáltása
a KÉSZ M. kongresszusa tiszteletére

AZ ELMÚLT NAPOKBAN
a budapesti hangsúlyt adó 
kiállítóhelyiségekben olyan be
mutatók nyíltak, amelyeken 
szinte a vizuális kultúra vagy 
éppen a hiánya lényegéhez 
közelítő minden fajta kérdés
csoporttal találkozhatunk a 
címként felsorolt csoportos és 
egyéni kiállításokon.

A fiatal képző- és iparmű
vészeknek a Vigadó Galériában 
rendezett kiállítása a KISZ X. 
kongresszusára jobban tisz
telgő, mint amilyen progra
mot a szervezet elvárhat al
kotó művészi tagjaitól.

A lírai absztrakciók már jól 
begyakorolt problémátlan ef
fektusait láthatjuk, vagy a 
szupernaturalizmus gyenge, 
végső rezdüléseit, ahol a ké
pi megfogalmazások nemigen 
térnek el a sokat emlegetett 
és elítélt szoc. reál ábrázolá
soktól.

Csak új szempontú megkö
zelítésekben és a művészi- 
emberi szubjektumon átszűr
ve kellene befogadni áramla
tokat, különösen akkor, ha 
pályakezdőkről van szó.

A" szoboranyag szintén né
mi „jó tanuló”-i színvonalat 
képvisel. Ez igen kevés.

Az iparművészek kiállítási 
anyagának jellemzője az 
anyagszerűség lehetne. A ki
állító művészek mélyen ma
gukba építették a főiskolának 
az anyag- és funkciót tiszte
letben tartó szemléletét. A

készített tárgyak többsége 
tiszteli az anyagot és a fo
gyasztó legracionálisabb, esz
tétikai értékét is kielégíti. Ha 
vásárló lennék, akkor . . . ,  már 
sokszor lerágott csont, hamég 
el nem rágták; az iparművé
szek és az ipari üzemek még 
mindig megoldatlan kaocsolat- 
rendszerének újabb bizonyí
téka ez a bemutatkozás is.

A szellemi energiánkkal 
való rossz gazdálkodás jól 
felkészült, fiatal, alkotni vá
gyó gárda esetében megen
gedhetetlen.

Mert a hasznos, gazdáságos 
életvitel helyett elbizonytala
nodást, kényszerű szemlélet- 
váltásokat eredményezhet, sza
porítva a sértett személyisé
geket.

A MŰCSARNOKBAN 
NYÍLT kiállítás, az „Objek- 
tek, szituációk, ellenpontok 
lágy anyagokkal” — szintén 
iparművészek bemutatkozása 
Főleg textillel foglalkozó al
kotók egy jeles csoportja hoz
za létre a három teremnyi 
anyagot, ahol a néző kicsit 
bizonytalan a még jól eligazí
tó cím ellenére is.

A kiállítótermek adta tág 
lehetőségeket a kiállítás ren
dezői nem használták ki. így 
néhol üresen tátong és ugyan
akkor semmilyen segítséget 
nem nyújt a rendezői elv s 
nézőnek a munkák értő meg
közelítéséhez. Igen sajnálatos.

Ä textil őstörténetétől kezd
ve szerves része volt az em
beri létnek szükséglet kielé
gítő funkciói, a kultikus sze
repvállalása, valamint díszítő 
szerepe egyként nélkülözhe
tetlenek. A technikai civilizá
ció magas rendű, minőségi 
változása (új technológiák, új 
anyagok) a lehetőségek újra
értékelését követelik meg al
kalmazóitól.

Valószínűsíthető, hogy ez a 
csoportos bemutatkozás is e 
vállalkozás része.

A reprezentatív textíliák 
(faliszőnyegek, gobelinek) tér
ben. „elfogadott” jelenlétét

megváltoztatni akaró próbál
kozásokat, kísérleteket mutat
nak be a művészek, olyan 
pontokat felhasználva indítás
ként, amiket eddig a textil 
nem teljesíthetett a műfaj ha
tárait megszabó gyakorlat mi
att. Ezeknek a munkáknak fő 
érdemeiként ezt az elrugasz
kodást lehet tekinteni.

Sok kísérletet láthatunk az 
anyag adta lehetőségek feltá
rására. Hajtogatva, csavarva, 
összegöngyölve, gyűrve, éget
ve, sth . . .  milyen új megol
dást kínáló elemek lehetnek 
majd az új művek alkotóele
mei.

A kiállításon Szilvitzky 
Margit és Droppa Judit gon
dosan kivitelezett munkái jel
zik a lehetséges változás táv
latait. Szilvitzky Margit feke
te filccel bevont tábla négy 
oldalán egyenlő távolságokra 
felerősített fa konzolokra át
lós irányban egyszeri csava
rással feltekert széles, nyers
fehér hevedert; rendkívül 
egyszerű, tiszta, optikai tér
játékot alkotott; a hevedert 
nem vágta el a művész szá
mára szükséges helyen, hagy
ta tovább, szinte késztetés
ként a nézőnek a folytatásra.

Droppa Judit négyzet-ke
retre egy-egy ponton, illetve 
felületen felfeszített hurkolt 
anyagból készült szürke és 
színes, az áthatásokat értel
mező szép munkáin is a tech
nika adta új lehetőségek 
próbatételét láthatjuk.

A kísérlet és a kísérletezés 
elemi szükséglet, de a művész

bemutatásával már vállalja a 
közlés mélységét, hitelét, ezért 
igen fontos a megfogalmazás 
minősége, a kiállításon sok 
esetben nem kielégítő.

A címben felsorolt egyéni 
kiállítások szintén a megszo
kott kereteket feszítik. Kísér
letek?«

Hencze Tamás • és Molnár 
Sándor be •  utatói feltűnőek.

A KKI KICSI KIÁLLÍTÓ
TERMÉBEN Hencze Tamás 
egyenlőszárú háromszög ala
kú fehér-feketével festett —, 
jobb műfaji meghatározó hí
ján — képien, néhol arany és 
okker szerepel még. Kétségei 
vannak még a legnyitottabb 
nézőnek is, mert a terem in
kább üres ezektől az objektu
moktól, mint képi vagy vizu
ális gondolattól teli.

A művész eddigi tevékeny
ségét behatóbban ismerők szá
mára valamilyen folyamat ré
sze lehet az a bemutatkozás 
— elképzelhető —, de így 
nem képes semmilyen lénye
ges vizuális közlésre. Mégin- 
kább nem a terem szürkés
fehér falába teljesen beolvad
va. Hogyan kell bemutatni és 
a művészi vállalás mikor fe
lelőtlenség?

Molnár Sándor műcsarnoki 
kiállítása kicsit megdöbbenti 
a nézőt. A kereteit elhagyott, 
vagy abból kibuggyanó képek 
riasztó nagy. intenzív, erő
szakos színfoltjaikkal és sok
szor viszolygást keltő forma- 
rendjükkel borzongatóak. A 
látogató számára nyilván
valóvá válik, hogy a művész 
valamilyen új képszerű köz
lés megteremtésére törekedett.

I fezeli Margit 
grafikus
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Egy félóv a szakkollégiumban
A szorgalmi időszakban a 

faliújságok plakát tengarób en 
időről időre találkozhatunk az 
egyetemen a szakkollégium 
rendezvényeit beharangozó fel
hívásokkal is. Egyetemünk 
hallgatói közül sokan vannak, 
akik gyakran látogatják ren
dezvényeinket, de akadnak, 
sajnos olyanok is, akik nagyon 
keveset tudnak intézményünk 
működéséről. Ügy gondoljuk, 
hozzájárulhatunk egy helye
sebb kép kialakításéhoz kollé
giumunkról, ha összefoglaljuk 
elmúlt .félévi tevékenységünk
nek legalább azt a részét, 
amely a nyilvánosság előtt zaj
lott. Ezek a rendezvények per
sze korántsem ölelik fel az 
összes működési területet, de 
képet adnak szerteágazó ér
deklődésünkről.

Számos'érdekes közgazdasá
gi jellegű programunk volt.. 
Faluvégi Lajos miniszterelnök- 
helyettes, OT-elnök, aktuális 
gazdaságpolitikai kérdéseinkre 
válaszolt. A hazai árfolyam
politika öt kiváló ismerőjének 
(Hágelmayer István, Tarafás 
Imre, Obláth Gábor, Bánfi Ta
más, Rieoke Werner) vitájából 
kirajzolódott az egész gazda
ság működését befolyásoló ér
dekek szerepe is. Jánossy Fe
renc két előadásában előbb a 
tőkés világgazdaságban, majd 
a szocialista világrendszer or
szágaiban tapasztalható növe
kedési nehézségeknek és vál
ságjelenségeknek, valamint az 
akkumulációs források kime
rülésének újszerű összefüggé
sét vázolta fel, Osváth Lajos
sal, a Gazdaságkutató Intézet 
igazgatójával külgazdasági 
stratégiánkról. Öve Granst- 
randdal a göteborgi egyetem 
tanárával a multinacionális 
vállalatok innovációs straté
giájáról beszélgettünk.

Lukács György halálának ti
zedik évfordulójáról három 
előadással emlékeztünk meg: 
Almási Miklós az Ontológiáról, 
Zoltay Dénes az Esztétikáról, 
Fekete Éva a nagy magyar fi
lozófus életéről beszélt. Még 
egy program filozófusokról: 
Vekerdy László, a kolozsvári 
iskola nagyjainak (Bretter Gy. 
Tamás Gáspár M.) gondolatai
val ismertetett meg minket.

Egy este Hegyi Bélával, a, 
Vigijia főszerkesztőjével pró
báltunk beszélgetni egyházzal-

vallással kapcsolatos kérdé
sekről. A félév egyik legsi
keresebb előadása Gombár 
Csabáé volt a politikai rend
szerről, politikai kultúráról. Az 
első hároméves és ötéves tér-, 
vekről szóló háromrészes terv- 
történeti előadássorozatunkat 
— melyet a BME Münmich Fe
renc Kollégiumával közösen 
rendeztünk — korabeli film
híradók és dokumentumfilmek 
vetítésével kapcsoltuk össze. 
Király István akadémikus sa
játos nézőpontú visszaemléke
zései az ötvenes évekre, hoz
zájárultak a korszakról alko
tott képünk árnyalásához. A 
dokumentumfilmek mellett já
tékfilmeket is láttunk a fél
év során. (Kis Katalin házas
sága, Szerelem, Tízezer nap, 
Régi idők focija, Fotográfia, 
Különleges időszak). Május 5-

én az utolsó vetítés: Jamcső 
Miklós Fényes szelek c. film
je után meghívott volt népi 
kollégistákkal beszélgettünk 
emlékeikről. Egy rendhagyó 
jellegű filmvetítésben is ré
szünk volt az elmúlt hónapok
ban: Kovács András új film
jét, az Ideiglenes paradicsomot 
még premier előtti vetítésen 
láthattuk, s benyomásainkat 
megvitattuk a rendezővel.

A művészetről alkotott fo
galmunk árnyalásához járult 
hozzá Bake László előadása 
az avantgarde művészetről, 
Karátson Gábor pedig Vajda 
Lajos festőművész munkássá
gának elemzésével. A szak- 
kollégiumi galériában most 
Püspöki István képei láthatók, 
előtte a  Fiatal Művészek Stú
diója tagiéinak, annak előtte 
a Csongrádi Művésztelep tag

UtcSsó órák...
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jainak alkotásai voltak kiállít
va. Hervay Gizella Szilágyi Do
mokos és saját verseiből ösz- 
szeállított költői estje mind- 
annyiunkban mély nyomot ha
gyott. Moldova György sajá
tos humorával átszőtt történe
teiből a mai magyar valóság 
számunkra kevésbé ismert te
rületeiről igazán „életszagú” 
képet kaptunk.

A napokban pedig egy még 
gyerekcipőben járó, de remél
hetőleg szép jövő előtt álló 
kezdeményezést indítottunk út
jára. Az Interdiszciplináris Tu
dományos Diákkör célja egy 
olyan közösségi kísérleti lakó
telep komplex (építészeti, szo
ciológiai, közgazdasági, jogi 
stb. szempontokat figyelembe 
vevő) megtervezése, a későb
biekben létrehozása, amely az 
eddigieket meghaladó mérték
ben szolgálhat alkalmas élet
térül az emberek egymáshoz 
való közeledésre, új típusú 
közösségek kialakulása számá
ra. (Az alakuló ülésen tucat
nyinál több felsőoktatási in
tézmény több mint 60 hallga
tója vett részt.)

Március az ünnepségek, 
megemlékezések, bulik hónap
ja a szakkollégiumban. (Nő
nap, Rajk László sírjának 
megkoszorúzása, március 15-i 
megemlékezés, a kollégium 
alakulási évfordulójának meg- 
ünnpelése.) Hagyományaink
hoz tartoznak a kollégiumi tá
borok, kirándulások is. (Téli 
szakmai tábor, sítábor, tava
szi kirándulás.)

A szakkollégium! életnek 
csak egyik oldalát jelentik 
ezek a programok, de talán 
ezek ismeretében is sokan ked
vet kaptak hozzá, hogy kollé
giumunk tagjai legyenek. Első- 
és másodévesek, jelentkezze
tek a szakkollégiumba! A je
lentkezés a felvételi kérdőív 
kitöltésével történik (ezeket 
eljuttatjuk az elsős csoportok
hoz, de lesz belőlük a KISZ- 
bizottságon és a kollégium 
portáján is.) A jelentkezők a 
vizsgaidőszak végén felvételi 
beszélgetésen vesznek majd 
részt, erről előzőleg időben ér
tesítést kannak. Akik nem 
akarnak jelentkezni, de érdek
lődnek programjaink iránt, 
azokat is szívesen látiuk ren 
dezvényemken az elkövetke
zendő időszakban is.

Urban László
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Égünk
Kezdjük a végén: Gömöli Judit, a földszinti köny

vesbolt vezetője most leltározott, és kiderült, hogy közel 
3000 forintnyi hiánya van. Háromezer forintnyi könyv 
hiányzik az üzletből.

— Tegyük fel, hogy számolási hibákból év közben 
összejött ezer — jegyzi meg. — Bár tizenöt éves szak
mai múltam után, ez aligha /alószínű, és mellesleg pél
dátlan is lenne. De tegyük tel. Kétezer forintnyi köny
vet akkor is egyszerűen elvittek. Vajon kinek volt ilyen 
olcsó a becsülete: 20—50 forintos könyvekért kockáz
tatni. Hiszen itt nincsenek drága könyvek.

Aztán még hozzáteszi: a tavalyi leltárnál’ 66 forint 
volt a hiányom. Hogy dicsértem akkor mindenfelé a 
Közgázt!...

Háromezer forintnyi lopás. Meglehetősen durván 
hangzik. Különösen, ha belegondolunk, hogy ezt most 
mind egyetlen embernek, a boltvezetőnek kell majd ki
fizetnie. Saját zsebéből. Vajon alkalmi tolvajaink erre 
is gondoltak? .

— Valóban nem vagyok arra felkészülve, hogy más
nak vegyek könyveket, pláne nem ilyen összegben. -- 
mondja Gömöri Judit. — De nemcsak a pénzről van 
szó. Végül is megtehetném, hogy kirakok egy asztalt a 
nyitott ajtó elé, és azon keresztül, pultszerűen árusí
tok. Az előírt bevételem, úgy is biztos meglenne. Csak
hogy így számomra elvesztené az értelmét az egész. Én 
szeretem a könyveket, és szeretem a könyveket vásárló 
embereket. Örülök azoknak is, akik csak böngészni jön
nek, könyvekkel ismerkedni, válogatni, beszélgetni ró
luk. A könyvesbolti a maga módján amolyan szentély is. 
Nem lehet — szerintem — egy egyszerű közért szintjé
re degradálni.

— Lehet, hogy naiv vagyok — fűzi tovább aztán a 
gondolatot —, de kezdettől fogva a nyitottságra, a bi
zalomra építve képzeltem el, és csináltam is ezt a szak
mát. Régen egy önkiszolgálóban dolgoztam, és többek 
között az volt a dolgom, hogy sarokban állva emberek 
után leselkedjem. Eljöttem, mert én nem ilyen hivatást 
választottam. Számomra az a normális élettár, ami most 
itt van: kölcsönös bizalom, természetesség, nyitottság. 
Szabad mozgás, nézelődés — emberi körülmények. Most 
ezt rúgjuk fel? Jöjjön megint a leselkedés, a minden
kinek a sarkában állás? Hát nem jobb így?

Szóval nemcsak anyagilag érint kellemetlenül a do
log — mondja befejezésül — (bár ekkora hiányom még 
soha nem volt), hanem tulajdonképpen hivatásomban 
is akadályoztat.

Mindehhez a cikkíró talán csak .egyetlen gondolatot 
tehet hozzá: vannak jelenségek, amiken határozatokkal 
éppen úgy nem lehet változtatni, mint lelkibeszéddel. 
Azért írtam csak le mindezt, hogy tudjunk róla. Hogy a 
saját világunkról kialakított képünk újabb adalékkal 
egészüljön ki: ez is mi vagyunk. Vagy legalábbis — hiá
ba csak egyes emberek műve az egész —, a rólunk, mint 
„egészről” kialakított képet módosítja a végeredmény. 
S ez bizony égés.

Fóris

Vélemények egy marketing konferenciáról
A Szervezési és Vezetési 

Tudományos Társaság, vala
mint a Kereskedelmi Kamara 
által szervezett III. Marke
ting konferenciát, amelynek 
alaptémája a piacképesség
hez vezető út volt, április 
28—30. között rendezték meg 
az ÉDOSZ-székházban. Az el
ső két konferencia jobbára 
elméleti jellegű volt, míg a 
mostani rendezvényt elsősor
ban a gyakorlatra orientált
ság jellemezte, a különbö
ző vállalatoktól érkezett szak
emberek kicserélhették min
dennapos tapasztalataikat. A 
szekcióülések munkájában 
egyetemünk külkereskedelmi 
és piackutató tanszékéről is 
számosán részt vettek.

Két oktatónk beszámolóját 
adjuk most közre.

Sípos Z o ltán , a  k ü lk e re sk e d e l
m i ta n sz é k  ta n á rse g é d e  a n 
n a k  a  s ze k c ió n a k  a  t i tk á ra  
v o lt, a m e ly ik b en  a  k ü lp ia c i 
m u n k a  m ó d sze re irő l fo ly ta t

ta k  e szm ecse ré t.

— A szekció tanácskozásain 
kiemelkedő súllyal szere
peltek az export piackutatási 
és piacmegdolgozási . módsze
rek, amelyeke): az Országos 
Piackutató Intézet munkatár
sai ismertettek. E témakör
ben

szó  e se tt a  kü lfö ld i p ia c k u 
ta tó  in té z e te k k e l való  e g y ü tt
m ű k ö d és  leh e tő ség érő l, a p ia 
ci e sé ly v iz sg á la to k  és az ú g y 
neveze tt „m u ltip ly in g  s tu d y ” 
fe lh a sz n á lá sá ró l. Ez u tó b b i lé 
nyege, hogy  a  te rm e lő e sz 
közök  p iacá t á lta lán o sa n  je l
lem ző, a  to v áb b i ré szle te s  
k u ta tá s t  m eg k ö n n y ítő , v i
szo n y lag  o lcsó  a la p ta n u lm á 
n y o k a t v á sá ro ln a k  a  töltés 

p ia c k u ta tó k tó l.

A felszólalók elemezték a 
szocialista és a fejlődő orszá
gok piacának sajátosságait. 
Rámutattak az olyan, külön
leges piaci műveletekre, mint 
a vízügyi és egészségügyi 
rendszerek, illetve komplett 
berendezések exportja. Bemu

tatták a piacmegdolgozás né
hány gyakorlati módszerét, a 
vevők figyelmének felkeltését, 
a vásárlási döntés ösztönzését.

N ag y  sze re p e t k a p ta k  az é p í
tő ip a r i  e x p o r t k é rd é se i is.
A  fe lszó la ló k  e g y e té r te tte k  
ab b an , hog y  az ág az a t je le n 
tő s  k ü lp ia c i k o n ju n k tú r á t  é l
vez, a m it m ás szo c ia lis ta  o r
szág o k  m á r  je len tő s  m é r té k 
b e n  k i is h a sz n á ln a k . A  m a 
g y a r  é p ítő ip a r  e x p o rtk é p e s 
ség é t v iszo n t tö b b  sa já to s  
tén y e ző  ‘is  h á trá l ta t ja ,  p é l

d á u l az e x p o rtk é p e s  m o d e rn  
te ch n o ló g iák  és a  k ü lk e re s 
k e d e lm i-é p ítő ip a ri sza k e m b e 
re k  szű k ö sség e , v a la m in t az 

á ru e x p o r t  a d o tts á g a ira  fo r 
m á lt szab á ly o zás .

Több korreferátum foglal
kozott a textilipar marketing
jével a külső piacokon, kü
lönös tekintettel a tartós 
együttműködést, biztos piacot 
jelentő kooperációkra. Meg
állapították, hogy ezek gyak
ran az egyszerűbb bér
munka-ügyletekből feilődnek 
ki. A textilipari választék 
alakításával, a költségoptima
lizálás piacorientált módsze
reivel foglalkozott a szekció 
egyetlen külföldi (N_ZK-beli) 
vendége.

Az előadók vizsgálták még 
az ipar és a külkereskedelem 
kapcsolatának kérdéseit, az 
együttműködés lehetőségeit a 
marketing munka területén. 
Felmerült az árpolitika, a 
reklámstratégia, az értékesí
tési csatornák problémája is. 
Ez utóbbi témából Dériné 
dr. Törzsök Éva, a külkeres
kedelmi tanszék adjunktusa 
tartott rendkívül érdekes, ki
emelkedő sikerű előadást.

A szekció vitáiban felvető
dött jó néhány olvin követ
keztetés, javaslat, amelyek 
részben a konferencia ajánlá
saiba is bekerültek. Ilyenek 
voltak például a műszakiak, 
technológusok marketing 
képzésére, az építőipari és 
mezőgazdasági, valamint á kis- 
és középvállalatok marketing 
tevékenységének segítésére 
irányuló javaslatok. A piaci

információszerzés hatékonyab
bá tétele kapcsán felmerült, 
hogy a külföldön dolgozó 
magyar kiküldöttek szerve
zetten gyűjtsenek szakterüle
tükön információkat a válla
latok részére.

A k o n fe re n c ia  k e re té b e n  so r  
k e rü l t  h a t  s zo c ia lis ta  o rszág  
m a rk e tin g  s za k e m b e re in ek  ta 
n á c s k o z á s á ra  is. E rrő l M ol
n á r  L ászló , a  p ia c k u ta tó  ta n 
szék  v eze tő je  szám o l b e  o l
v a só in k n a k , a k i ezt az e sz 

m e c se ré t v eze tte .

— 1978 óta immár negyed
szer rendezték meg ezt a ta
pasztalatcserét. A megvitatott 
tanulmányok jól érzékeltették, 
hogy a piacképességhez veze
tő út a többi szocialista or
szágban is a gazdaságpolitika 
érdeklődésének előterébe ke
rült.

A konferencián elhangzott
18 e lő ad ás  té m á ja  és ta r ta l 
m a  e g y a rá n t b iz o n y íto tta , 
h o g y  a  b a rá ti  o rszág o k b an  
g y o rsu ló  ü te m b e n  te r je d  a 
m a rk e tin g  szem lé le tm ó d . K ü
lö n ö sen  a  m a rk e tin g  k u ta tá 
so k , á  te rm é k fe jle sz té s i d ö n 
té se k  és a  p iac i k a p cso la to k  
k ié p íté se  i rá n t  v o lt n ag y  az 

é rd ek lő d és .

Miután e tanácskozások kez
deményezői a Kereskedelmi 
Kamarák voltak, a marke
ting módszerek külkereske
delmi, külgazdasági vonatkozá
sai kerültek előtérbe. A kül
földi szakértők nagy érdeklő
déssel hallgatták a magyar 
gazdaságnolitikusok vélemé
nyét, akik a konferencia ple
náris ülésén kifejtették, hogy 
nemzetközi versenyképessé
günket itthon, elsősorban a 
sikeres termékfejlesztéssel, az 
ipar teljesítőképességének nö
velésével kell megteremte
nünk. Tovább kell csökkente
ni a bel- és külföldi áruala
pok közötti különbséget ott, 
ahol ez a versenyképességet 
az ár oldaláról támogatja és 
növelni kell azokon a terüle
teken, ahol ez a vevő igé
nyeihez való jobb alkalmazko

dás révén biztosít előnyt 
A marketing szemlélet térhó
dítása, tehát, külső és belső 
tényezőkkel, a marketingben 
rejlő lehetőségek gyakorlati 
hasznának felismerésével függ 
össze.

A szocialista országok kép
viselői által készített tanul
mányok nagy figyelmet szen
teltek az innovációnak, a piac
képes termék kifejlesztése 
marketing módszereinek. Fej
lett termék-összehasonlító 
technikákkal ismerkedhettünk 
meg és megvitattuk a „világ- 
színvonalhoz” való viszonyí
tás mérési problematikáját is.

F e lm e rü lt te rm észe te sen  a  
g a zd a ság irá n y ítá s i re n d sze r , a  
te rv ezés , a m a rk e tin g  k a p 
cso la ta  is. E lőadásom  té m á ja  
is e k ö rb ő l s z á rm a z o tt:  a
m a rk e tin g  v á ltozó  sze rep é t 
ig y ek ez tem  m eg v ilág ítan i

g a z d a ság u n k b a n .

Lengyel, bolgár előadások is 
foglalkoztak ezzel a témával.

Oktatási szempontból külö
nösen értékes volt az, hogy 
jó néhánv előadó esettanul- 
mányszerűen vázolta fel a 
marketing cél- és eszközrend
szer közötti összefüggéseket. 
Ezeknek segítségével a részt
vevők nemcsak a metodikába 
pillanthattak be, hanem az 
egyes szocialista piacok sajá
tosságairól is tájékozódhattak.

Természetesen nem hiány
zott a tanácskozás munkájá
ból a marketing kommuniká
ció kérdésköre sem. Vállalati 
közgazdászok körében gyak
ran hangoztatják, hogy szű
kös az egyes szocialista .pia
cokra vonatkozó közvetlen 
piaci — keresleti-kínálati — 
informáltságuk. Miután való
ban sok az áttétel, közvetet
tek a kapcsolatok, az ilyen 
típusú tanácskozások hozzá
járulhatnak a piaci informá- 
ci .1  gyorsabb áramlásához. 
Ennek kölcsönösen előnyös 
volta aligha igényel bővebb 
magyarázatot.

b. l:
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Filléres gondok

M S I  k o s a r a s a i n k  
a z  N 13 I  k a p á i é i b a n

Kis híján NB I-es lett a 
Közgáz női kosárlabdacsapa
ta. Másodosztálybeli eredmé
nyes szereplése, valamint sze
rencsés véletlenek folytán áp
rilis 29. és május 3. között 
osztályozót játszhatott együt
tesünk Fonyódon.

De menjünk sorjában! Az 
NB II. középcsoportjában a 
Közgáz a 3. helyen végzett az 
OSC és a — bajnokság köz
ben a volt válogatott * Szabó 
Évával megerősített — Kecs
kemét mögött. Az OSC auto
matikusan felkerült az NB I- 
be, míg a három NB Il-es 
csoport második helyezettjei 
osztályozót vívhattak a leg
gyengébb NB I-esekkel. Itt 
kezdődtek csapatunk számára 
a
szerencsés véletlenek.

A Nyugati csoportban a Pé
csi Universitas — egyetemi 
együttes! — nem vállalta az 
NB I-et. Helyéért a három 
csoport harmadik helyezettje 
előselejtezőt játszhatott. Kö
zülük az egyik — Nagykani
zsa — ugyancsak visszalé
pett. így került sor a Nyír
egyházi Tanárképző—Közgáz 
előselejtezőre, amely 10 pon
tos Közgáz győzelmét hozott. 
Ezután utazhatott csapatunk 
Fonyódra.

Az osztályozó eredményei 
ismertek. Emlékidézőül azon
ban, ime a tabella.

1. M AFC 5 5 — 10 p o n t
2. K ecsk em ét 5 3 2, 8 p o n t
3. ZT E  5 3 2 8 p o n t
4. C sepel 5 2 3 7 p o n t

5. K özgáz 5 2 3 7 p o n t
6. S za rv as  5 — 5 5 pon t

A Közgáz legjobb dobói: Ra- 
docza (84 pont) Ternai (83), 
Molnár Ági (49), Juhász Erzsi 
(47).

Majdnem sikerült
a bravúr.

Az utolsó, Csepel elleni mér
kőzés döntött. A hatpontos ve
reség az NB I-es csapattól 
nem szégyen. Csakhogy a be
számolóik szerint másként is 
alakulhatott volna a találko
zó. Befejezés előtt néhány má
sodperccel 2 pont előnye volt 
a Csepelnek, amikor ők jöttek 
előre. Csapatunk letámadott, 
s kapott két kosarat. Melles
leg nem volt szépségdíjas ez 
a meccs, állítólag mindent le
hetett’ látni — küzdelmet, bir
kózást —, csak kosárlabdát 
nem. Hja, a nagy tét. . .

Néhány éve férfi kosarasa
ink álltak az NB I kapujá
ban, de ők visszahőköltek. Az 
első osztály nem kevés gond
dal jár. különösen egy ilyen 
egyetemi csapat számára. A 
lányok viszont most óhajtot
ták az NB I-et.

Tóth Andorné, a csapat ed
zője:

— Elmehettünk az osztályo- 
zóra, játszhattunk az NB i-ért, 
s már ez is nagy dolog. In
nen nem lett volna visszaút; 
ha sikerült volna a Csepel el
leni mérkőzés, ősztől az NB

I-ben kosarazhatnánk. A lá
nyok szerettek volna az első 
osztályban játszani, vállalták 
volna a több edzést is. Köve
telményrendszert kellett volna 
teljesíteni, amely meglehetősen 
szigorú. Természetesen szük
ség lett volna erősítésre is, 
de hát. az nem könnyű dolog. 
Mi ugyanis nem tudunk

pénzt adni 
a játékosoknak.

Szó volt — NB I ide, vagy 
oda — a nemrég visszavonult 
volt válogatott, kitűnő kosa
ras Czirákyné leigazolásáról 
(korábban évekig együtt ját
szottam vele), de most kapott 
egy ajánlatot Becsből, s való
színűleg azt fogja majd elfo
gadni. Mindenesetre a lányok 
teljesítményével elégedett va
gyok, mindent megtettek a jó 
eredményért.

Molnár Sándor, a KSC el
nöke, a testnevelési tanszék 
vezetője:

— Most sírok, aztán meg
törtöm a szemem, s mosoly
gók. Sajnálom a lányokat, 
hogy nem sikerült nekik, hi
szen örömmel vállalták vol
na, de ha feljutásuk anyagi 
kihatásaira gondolok . . .  Ne
héz lett volna! Négy csapatot 
kellene foglalkoztatnunk, s 
fenntartanunk; ez négy edzőt, 
négy fizetést is jelentene. 
Szükség volna teremre is (a 
Kinizsi már nem lenne elég), 
s fel kellene kutatni egy 
„háttér” általános iskolát (le
hetőség szerint teremmel ren
delkezőt).

Mit is lehet ehhez hozzá
tenni? Elszomorító, hogy ilyen 
szinten is a pénz az úr. Fia 
egy ötnapos versenysorozat — 
az osztályozó — közel 17 ezer 
forintba kerül, akkor nem cso
da, ha egy ágról szakadt 
egyesület elnöke ódzkodik az 
NB I-es szerepléstől. Ez az 
egyetemi sport. Filléres gon
dok. FoHfitokbn múló múlha
tatlan örömök-emlékek (mert 
azért egy NB I-es szereplés 
mégiscsak más ...). S ezek a 
lányok valóban a tanulás, a 
közgazdász pályára való fel
készülés mellett vállalták vol
na a több edzést, s szerettek 
volna belelesnd az NB I han
gulatába!

Sajnálom a lányokat én is. 
Bár tudom ezzel nem men
nek sokra. De, mint hallot
tam,

nem adják fel,
jövőre újból megpróbálják. 
S ez az, ami az egész histó
riában talán a legörömtelibb. 
(Sport)emberhez méltó men
talitás.

Azért még van egy slusz- 
poén. A Csepel SC vezetősége 
fontolóra vette, hogy meg
szünteti NB I-es női kosár
labdacsapatát. Ebben az eset
ben a közgázos lányok ősz
től, az első osztályban kosa
razhatnának.

A csepeli döntés május 
30-ig megszületik.

Borsi László

A A
F élrem agya-R A ZO S

A minap Eckhardt-Országh- 
Halász nagy magyar-magyar 
Félreértelmező szótárát forgat
tam, és a következő izgalmas 
magyarázatokat találtam:
arckrém: bájpástétom 
ápolónő: lázfelügyelő 
Borbála: hordó 
bürokrácia: iktatórikus tinta
politika

A M arx K áro ly
K ö zg azd aság lu d o n ián y l Egyetem  

lap ja
Felelfls s ze rk e sz tő : 

FA R K A SIN SZ K Y N E HALAY EDIT
S ze rk esz tő ség :

1093 B u d ap es t IX., D im itrov  té r 8. 
T e le fo n : 174 — 548 

K iad ó : H írlap k iad ó  V álla lat 
B u d ap es t V ili. ,  B laba L. té r 3. 

Felelős k ia d ó :
TILL IMRE 

igazgató
81—2100. S z ik ra  L a p n y o m d a , 

B u d ap est 
Felelős v eze tő :

CSÖNDES ZOLTÁN 
v ezérigazgató

delérium tremens: iszomláz 
Dékáni Hivatal: a bürokrá
ciának olyan megjelenési for
mája, amelynek működtetésé
hez állami pénzen egyetemet 
létesítettek 
diadal: állófilmzene 
elmerengés: agyrázkódás 
fegyver: félelmiszer 
felhajtóerő: az az erő, amely- 
lyel elősegítjük az alkohol 
szervezetbe jutását 
fogyókúra: hájhagyomány 
fürdőjegy: kádirat 
frigider: léhűtő 
hóember: télibáb 
horgászbot: pontosvessző 
járásbíró: távgyalogló 
kecske: bájócska 
kopasz kolléga: tartárs 
masszőr: dörzsfőnök 
meteor: robogókő 
murva: feslett kavics 
napéjegyenlőség: mézeshetek 
nősülés: boszorkányégetés 
pizsama: heverenda 
reumakórház: csúzda 
sör: kalászié 
személyfelvonó: hóhér 
vadász: felhergelt kártyalap Izsák Jenő karikatúrája

H í r e k

Knrdss László Emlékérem
Az MTESZ SZÉKHAZÁ

BAN április 23-án megalakult 
a Magyar Eszperantó Szövet
ség közgazdász szakcsoportja. 
A szakcsoport munkatevé
kenységében szerepel többek 
között egy nemzetközi közgaz
dasági szimpozion előkészítése, 
a közgazdasági terminológia 
fejlesztése, a nemzetközi nyel
vű szakmai kiadványok meg
jelentetésében való közremű
ködés, a nemzetközi nyelvet 
ismerő közgazdászok címjegy
zékének kialakítása. A szak
csoport munkájáról, összejö
veteleinek helyéről és időpont
járól az alábbi címen lehet 
érdeklődni: Zoltán András,
Budapest. Minerva u. 5. 1118, 
tel. 223-833,514.

Szakszervezeti ülés
Egyetemünk szakszervezeti 

bizottsága május 7-én szak- 
szervezeti bizalmi testületi 
ülést tartott. Az összejövete
len szó esett a tudományos 
munka értékeléséről, a bár- és 
jutalmazáspolitika irányelvei
ről, valamint a szakszervezet 
1980-as évi gazdálkodásáról.

★
A népi kollégiumokra emlé

keztek május 5-én, kedden a  
Rajk László Szakkollégium
ban. Janesó: Fényes szelek c. 
filmjének vetítése után a meg
hívott vendégek: Kardos 
Lászlóné, Szabó Kálmán. Szu- 
hay Miklós, Csontos Magda 
(volt népi kollégisták) a NE- 
KOSZ-ról beszélgettek. Ebből 
sz alkalomból nyújtotta át 
Kardos Lászlóné Pálfi József
nek a kollégium volt DB-tit- 
ltárának az újonnan alapított 
Kardos László emlékérmet.

Az emlékérem odaítélésé
nek legfőbb szempontja az, 
Siogy olyan szakkollégista kap
ja, aki a kollégiumban eltöl
tött évek alatt önmagához ké
pest a legnagyobb fejlődést 
r_:.itatta. Ez magába foglalja 
a jelölt szakmai előmenetelét, 
emberi kapcsolatainak minősé
gét, a személyiségében történő 
fejlődést, és fontos kritérium, 
hogy munkájával markáns 
képviselője legyen a szakkol
légium össztevékenységénck.

★
Az újonnan megválasztott 

KISZ-bizottság a következő- 
kénpen oszti.Ua fel a funkció
kat: titkár: Adám László, agit
prop. titkár és közművelődési 
felelő:: B. Kiss Tamás; a hall
gatói képviseleti rendszer és 
tanulmányi felelős: Szilvás! 
György; szervező titkár: Ko
vács Mária: szociális érdekvé
delmi felelős: Tóth Balázs; 
KDB-fclelős: Kovács Katalin; 
sportfelelős: Héra Attila; szak
titkárok: Balogh László, Csa
nádi Péter, Vigh László, Brecs- 
ka Éva.

Akadémiai díj
A Magyar Tudományos 

Akadémia 141. közgyűlése al
kalmából Szentágothai János 
átadta az idei akadémiai 
aranyérmet és az akadémiai 
díjakat. Ez utóbbiban része
sült egyetemünk tanszékveze
tő tanára, a közgazdaságtudo
mányok doktora Mátyás Antal 
is. Köszöntjük a kitüntetése 
alkalmából.

★

J. S. Mill, neves angol köz
gazdász születésének 175. év
fordulója alkalmából műveiből 
és róla szóló írásokból kiállí
tás nyílik a központi könyvtár 
II. emeleti folyosójának tárlói
ban május 8—22-ig.

K i v s t a S b c n  a  •  

c i l á k k é g s v f i s e l e t

A legutóbbi egyetemi ta
nácsülésen Csizmadia Ernő 
rektor, köszöntötte a KISZ 
küldöttértekezlet által meg
választott három új diák 
egyetemi tanácstagot: Balogh 
Lászlót ált. kar; Orosz Csa
bát ipar kar és Magyar Évát, 
a kereskedelmi kar képvise
lőjét.

A rektor hangsúlyozta, hogy 
lényegesnek tartja az egyete
mi vezetés a hallgatói rész
vételt, melyet azzal is bizo
nyított, hogy a küldöttérte
kezlet által megválasztott há
rom póttagot is meghívta az 
egyetemi tanácsülésekre ta
nácskozási joggal. Ezzel biz
tosítottnak látja az egyetemi 
tanácson folyó munkáról való 
folyamatos tájékozottságukat^ 
és a stabil helyettesítést
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A rajzokat készítette: Izsák Jenő




